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24. května -
Cesta broumovskými památkami a parky
                                                                            fotografie Jana Šrytra
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Co je nového v Broumově? 

Jako každý měsíc, tak i v květnu jsem 
se obrátil se svými dotazy na starostu 
pana Kotrnce a místostarostu pana Sle-
záka.

P. Slezák: Město uspělo s žádostí o dota-
ci na zateplení Masarykovy ZŠ. Přesná výše 
dotace ještě není známa, ale předpokládá se 
částka kolem 6 milionů Kč. Se SFŽP budeme 
dále jednat. Cílem je výměna oken a zateple-
ní pláště budovy včetně nové fasády.

P. Kotrnec: Finišují úpravy prostranství 
u Horní brány. Čeká se na umístění pískov-
ce se znakem Broumova. Pískovec poskytne 
firma GRANIT Lipnice- pobočka Teplice 
n. Met. Znak vyrobí žáci kamenické školy  
v Hořicích.

P. Slezák: Snaha o zkrášlování životní-
ho prostředí, záchrana památek, jejich re-
konstrukce (opravy) stojí město velké úsilí  
i peníze. O to víc nás mrzí, že někteří jedinci 
majetek města ničí, nebo přinejmenším po-
škozují. Značnou roli hraje zřejmě i nevší-
mavost okolí. Nikdo například neviděl toho, 
kdo pracně roztloukl pískovcový poklop, 
který vede do hladomorny. Škoda bez úhra-
dy mzdy za opravu dosahuje 5 tisíc korun.

Obst: Kdyby byl v hladomorně a chtěl 
ven, tak bych se nedivil, ale tohle je téměř 
neuvěřitelné.

P. Kotrnec: V měsíci květnu proběhla 
řada výběrových řízení, která se týkala in-
vestičních akcí. Veškeré výsledky jsou prů-
běžně zveřejňovány na internetových strán-
kách města.

P. Slezák: Z ukončených výběrových 
řízení můžeme vyjmenovat akci Stavební 
úpravy ZUŠ  V Kopečku. Realizovat ji bude 
firma Broumstav za 1 milion korun. Opravu 
a část nového chodníku v ulici Křinická bude 
provádět firma Strabag-také za 1 milion ko-
run. Opravu mostu v Cihlářské ulici vyhrála 
firma SMART Trutnov za 1.184.000,- Kč. 
Havarijní stav tak bude ještě letos odstraněn.

Proběhlo předání staveniště stavby par-
koviště na Spořilově, takže se firma Strabag 
může pustit do práce. Připomínám, že par-
koviště bude na konci ulice ČSA.

Také bylo předáno staveniště v ul. Hor-
ské v Olivětíně, kde bude vybudován chod-
ník a měl by být ještě letos dán do užívání.

P. Kotrnec: Dne 23. 5. proběhlo na zdej-
ším úřadě jednání ohledně přípravy projek-
tové dokumentace na opravu silnice z Brou-
mova přes Martínkovice na státní hranici  
s Polskem v Božanově. Akce by měla být 
zařazena do aktivit příhraniční spolupráce 

včetně financování. Jako problém se již nyní 
jeví stromořadí, kvůli kterému vozovka ne-
odpovídá parametrům III. třídy. Jednání bu-
dou pokračovat.

Děkuji za odpovědi a těším se za měsíc 
na další setkání.  A. Obst 

Víte, že
- úpravy Malého náměstí jsou hotovy? 

Po dlouhé době byla nedávno instalována 
opravená kašna, po níž následovalo kom-
pletní předláždění mozaikové dlažby okolo 
ní. Vybudován byl nový souvislý záhonový 
pás, který je (také s ohledem na psy) osázen 
bíle kvetoucími keři, místo jedné lavičky jsou 
zabudovány čtyři a osazeny nové odpadkové 
koše. Kašna by měla rozkvést díky osázeným 
truhlíkům, zavěšeným na zábradlí.

-  byla také dokončena úprava zeleně v ul. 
Prokopa Holého? V celé ulici byly zarovnány 
propadlé části, vysázeno nové stromořadí  
a upraven parčík v křižovatce.

-  podle informace místostarosty p. Sle-
záka stoupá počet lidí stěžujících si na krá-
deže na hřbitově? Místostarosta postižené 
občany ujistil, že městská policie již zvýšila 
dohled nad hřbitovem. Blíží se i realizace 
slíbeného kamerového systému, který bude 
celý prostor monitorovat. Tím se také zvýší 
možnost chytit zloděje.

-  odpojením od centrálního zdroje tepla 
některými samosprávami panelových domů 
na Spořilově bude krácena dotace na výmě-
nu teplovodů? Místo původních 10.4 milio-
nu Kč klesne na 6,7 milionu Kč.

- občané z Havlíčkovy ulice se obrátili 
na vedení města s žádostí o zákaz průjezdu 
kamionů touto ulicí? Podle jejich názoru by 
měly projíždět ulicí Husovou. Místostarosta 
jednal v této věci s Dopravním inspektorá-
tem v Náchodě s tím, že jediným řešením by 
bylo učinit obě ulice jednosměrnými. Poté 
by jednou ulicí kamiony najížděly a druhou 
odjížděly… Podle nás ani jedno řešení není 
vyhovující, protože by pravděpodobně vedlo  
k dalším komplikacím i stížnostem ostatních 
uživatelů vozovek i zde bydlících občanů.

-  obyvatelé Křinického sídliště přišli  
s žádostí na omezení parkování před vchody 
do nízkých panelových domů? Město je po 
projednání na DI připraveno vyhovět. Řeše-
ním zřejmě bude umístění dopravní značky 
„Zákaz stání“ (nikoliv zastavení).

A. O.

 Putovní výstava
NÁVRATY 

VOLYŇSKÝCH 
ČECHŮ      

DO VLASTI 
SVÝCH PŘEDKŮ

Výstava bude probíhat od 9.6. 
2014 do 27.6. 2014, ve výstavní 
síni staré broumovské radnice.

Volyňští Češi se zasloužili o vznik 
československých legií v Rusku. Od 
srpna 1914 se formovala v Kyjevě dob-
rovolnická Česká družina a jejím veli-
telem byl zvolen volyňský Čech JUDr. 
Václav Vondrák. 

Po ukončení 1. světové války, tj. po 
roce 1918, se již někteří vrátili do vlasti 
v řadách československých legionářů. 
Většina volyňských Čechů se vrátila do 
Československa až v roce 1947.

Výstava mimo jiné poukazuje na 
vlastenectví těchto obyčejných lidí, kte-
ří neváhali v době nejtěžší dobrovolně 
vstoupit i do řad 1. Československého 
armádního sboru v SSSR. Bojovali též 
na západní frontě, jako např. u Tobru-
ku atd. Jednalo se o 11.000 mužů a žen  
z Volyně.  Oběti těchto prostých lidí 
byly obrovské. Ve 2. světové válce padlo 
2400 mužů a žen. Těžce zraněno bylo 
2500 osob.

Výstava probíhá u příležitosti 100. 
výročí vzniku československých legií  
v Rusku a blížícího se 70. výročí osvo-
bození naší vlasti. Tato výstava je pu-
tovní v rámci celé ČR. Pro její přitaž-
livost a velký zájem je již rok předem 
postupně zamluvena.

Srdečně Vás zvou organizátoři vý-
stavy :

Český svaz bojovníků za svobodu 
Broumov 

Sdružení volyňských Čechů a jejich 
přátel Broumov.

Otevřeno:  pondělí až pátek od 
08.00 hodin do 16.00 hodin,  soboty  
a neděle zavřeno.
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6. Prodej p.p.č. 863/2 a 863/3 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 863/2 o výměře 238 m2 

v k.ú. Broumov -----------------------------------, za cenu 17.625,- Kč 
do SJM.

RM doporučuje ZM schválit prodej p.p.č. 863/3 o výměře 20 m2 
v k.ú. Broumov  -----------------------------------, za cenu 3.885,- Kč do 
SJM.                                                    Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

7. Prodej st.p.č. 1116 a st.p.č. 1117 vše v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit prodej st.p.č. 1116 o výměře 218 

m2 a st.p.č.1117 o výměře 218 m2 v k.ú. Broumov jednotlivým níže 
uvedeným podílovým spoluvlastníkům domu č.p. 204 a č.p. 203 za 
stanovenou cenu 1,- Kč/podíl.   ......................................................

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

8. Záměr prodeje p.p.č. 855/18 v k.ú. Velká ves u Broumova
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje p.p.č. 855/18 – za-

hrada o výměře 225 m2 v k.ú. Velká Ves u Broumova.
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

9. Nabytí vlastnictví k nemovitosti v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit „Kupní smlouvu č.j. :UZSVM/

HNA/911/2014-HNA“, mezi městem Broumov a Českou republikou 
– Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových, se sídlem 
Rašínovo nábřeží 390/42, Praha 2, dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

10. Záměr směny pozemků v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr směny p.p.č. 922/12 o vý-

měře 10 m2 a p.p.č. 794/15 o výměře 1 m2 – (odměřená část z p.p.č. 
794/1 - ve vlastnictví města ) za p.p.č. 900/24 o výměře 25 m2, p.p.č. 
900/26 o výměře 2 m2 a p.p.č. 900/25 o výměře 3 m2 (odměřeno z 
p.p.č. 900/5 a st.p.1907 – ve vlastnictví -------------------), vše v k.ú. 
Broumov.         Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

11. Záměr směny pozemků v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr směny části p.p.č. 630/1 o vý-

měře 265,6 m2 a 141,4 m2, celkem tedy 407 m2 (ve vlastnictví města) 
za část p.p.č. 530/1 o výměře 239,5 m2   a část p.p.č. 681 o výměře 84,5 
m2 a 83 m2, celkem tedy 407 m2 (ve vlastnictví Veby a.s.), vše v k.ú. 
Broumov.                                Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

12. Záměr prodeje st.p.č. 1496 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje st.p.č. 1496 o výměře 

19 m2 v k.ú. Broumov.           Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

13. Smlouva o právu k provedení stavby
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Kanalizace 

Broumov - přepojení kanalizační stoky AI - 5 - ul. Komenského“, mezi 
městem Broumov a společností Vodovody a kanalizace Náchod, a.s., 
se sídlem Kladská 1521, Náchod, IČ 48172928, dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

14. Pacht k části p.p.č. 268/2 v k.ú. Velká Ves u Broumova
RM schvaluje uzavření pachtovní smlouvy k části p.p.č. 268/2 o 

výměře 100 m2 v k.ú. Velká Ves u Broumova od 01.05.2014 s ---------
------------, za roční pachtovné ve výši 200,- Kč.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

15. Nabytí vlastnictví k věci nalezené
RM schvaluje nabytí vlastnictví k movité věci neevidované v ka-

tastru nemovitostí, a to k mostu železné konstrukce, který se nachází 
mezi p.p.č. 285/3 a 292/9 a vede přes p.p.č. 829/1, vše v k.ú. Brou-
mov, ke dni 22.04.2014.        Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

Jednání Rady města Broumova č. 91
ze dne 16. dubna 2014 

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, 
MUDr. Jiří Veselý

Omluveni: Ing. Eva Blažková, MPA - tajemnice
Pozdější příchod: MUDr. Jiří Veselý (13:35 hod.)
Dřívější odchod: ---------------------
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí správy majetku měs-

ta, paní Drahomíra Nosková – referentka odboru správy majetku 
města, Mgr. Václav Špůr – právník města, Bc. Markéta Machová 
– referentka odboru sociálních věcí a zdravotnictví, pan Radek Ha-
velka – vedoucí strážník MP Broumov, Bc. Jana Rousková – vedoucí 
odboru finančního a školství, Bc. Iveta Pírová – vedoucí stavebního 
a rozvoje města, Bc. Lucie Lesáková – vedoucí organizační složky 
Kultura a infocentrum

Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)
Začátek jednání: 13:05 hod.

Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční větši-
na členů rady města. Poté předložil návrh programu:

1. Majetkové záležitosti
2. Právní předpisy obce
3. Úprava zřizovací listiny organizační složky Muzeum 
Broumovska
4. Závěrečný účet obce
5. Pohledávky města k 31.12.2013
6. Rozpočtové změny roku 2014
7. Školství
8. Výběrová řízení
9. Granty a příspěvky města 2014
10. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení

0 1 / 9 1 / 0 1   M a j e t k o v é  z á l e ž i t o s t i
Předkladatelka: vedoucí odboru správy majetku města

1. Přidělení bytu
RM schvaluje na základě doporučení odboru sociálních věcí  

a zdravotnictví přidělení bytu č. 3, Polákovy domy č.p. 190, Broumov 
VI, od 01.05.2014 -------------------------------------.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Příchod MUDr. Jiřího Veselého (13:35 hod.)

2. Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene
RM doporučuje ZM schválit Smlouvu o smlouvě budoucí o zří-

zení věcného břemene NSYS-BR-2014-01“, se společností N-SYS 
s.r.o., se sídlem Žižkova 89, Úpice, IČ 25254405, za úhradu ve výši 
200,- Kč/1bm + příslušná sazba DPH, dle předlohy, se zapracová-
ním připomínek radních.  Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

3. Záměr prodeje p.p.č. 361/1 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje p.p.č. 361/1 – zahra-

da o výměře 950 m2 v k.ú Broumov. 
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

4. Záměr prodeje p.p.č 370 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje p.p.č. 370 – TTP o 

výměře 481 m2 v k.ú. Broumov. Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

5. Záměr prodeje st.p.č. 936/1 v k.ú. Broumov
RM doporučuje ZM schválit záměr prodeje st.p.č. 936/1 o výmě-

ře 21 m2 v k.ú. Broumov. Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0
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16. Nebytový prostor, Střelnická č.p. 227 – nájemní smlouva
RM ukládá SMM, aby ve spolupráci s právníkem města připravi-

la dohodu o ukončení nájmu k nebytovému prostoru Střelnická č.p. 
227. Termín: 07.05.2014           Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

17. Nabytí pozemkových parcel – rozšíření silnice přes Pasa
RM doporučuje ZM zrušit jeho usnesení č. 26/2013 bod 16/1 

ve věci nabytí pozemkových parcel: 405/2 k.ú. Pěkov o výměře 477 
m2, a dále p.p.č. 367 o výměře 74 m2, p.p.č. 64/2 o výměře 54 m2, p.
p.č. 79/2 o výměře 8,2 m2, p.p.č. 97/2 o výměře 580 m2, p.p.č. 100/3  
o výměře 800 m2, p.p.č. 100/4 o výměře 579 m2, vše v k.ú. Hony od 
------------------------------- -----, za cenu 964.880,- Kč.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0
RM doporučuje ZM schválit nabytí pozemkových parcel: 405/2 

k.ú. Pěkov o výměře 477 m2, a dále p.p.č. 368 o výměře 74 m2, p.p.č. 
79/4 o výměře 882 m2, p.p.č. 97/4 o výměře 490 m2, p.p.č. 100/9  
o výměře 801 m2, p.p.č. 100/10 o výměře 579 m2, vše v k.ú. Hony ----
------------------------------------, za cenu 924.840,- Kč.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

18. Prominutí nedobytných pohledávek za účelem odpisů
RM schvaluje prominutí nedobytné pohledávky dle předlohy za 

úhradu vyplývající z ubytovací smlouvy z důvodu úmrtí dlužníka  
a neexistence dědiců.             Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

RM doporučuje ZM schválit prominutí pohledávky dle předlohy 
za nájemné a služby,  včetně příslušenství a nákladů řízení, z důvodu 
úmrtí dlužníka a neexistence dědiců. 

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatel: starosta
19. Majetková komise
RM bere na vědomí zápis z jednání majetkové komise č. 36 ze dne 

07.04.2014.                                         Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

20. Žádost o bezúplatnou výpůjčku prostor konferenčního 
sálu Informačního centra Broumov – Omnium z.s.

RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku konferenčního sálu Infor-
mačního centra Broumov z.s. Omnium na akci „Konference lidová 
architektura Broumovska“ dne 05.06.2014 za podmínky úhrady 
provozních nákladů ze strany žadatele.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

21. Žádost o bezúplatnou výpůjčku prostor konferenčního 
sálu Informačního centra Broumov – TJ Slovan Broumov – šacho-
vý oddíl

RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku konferenčního sálu Infor-
mačního centra  TJ Slovan Broumov – šachový oddíl na akci „ša-
chový turnaj“ dne 14.06.2014. Provozní náklady na tuto akci budou 
hrazeny z prostředků RM.       Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatelka: ředitelka TS města Broumov
22. Smlouva o prodeji a koupi věcí movitých – TS města 
Broumov 
RM schvaluje uzavření kupní smlouvy o prodeji věcí movitých  

s firmou TIA-CZ s.r.o., Třebízského 443, 798 41 Kostelec na Hané 
dle předlohy.

RM schvaluje nákup použitého stroje Multicar M 26 od firmy Tu-
ning E-35, Sokolovská 97, 570 01 Litomyšl dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 2 / 9 1 / 1 4   P r á v n í  p ř e d p i s y  o b c e
Předkladatel: místostarosta
RM doporučuje ZM vydat obecně závaznou vyhlášku č. 1/2014, 

o zákazu požívání alkoholických nápojů na veřejném prostranství.
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 3 / 9 1 / 1 4   Ú p r a v a  z ř i z o v a c í  l i s t i n y  o r g a n i z a č 
n í  s l o ž k y  M u z e u m  Br o u m o v s k a

Předkladatel: vedoucí organizační složky Muzeum Broumovska
RM doporučuje ZM schválit zřizovací listinu organizační složky 

Muzeum Broumovska dle předlohy, se zapracováním připomínek 
radních.                                              Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 4 / 9 1 / 1 4   Z á v ě r e č n ý  ú č e t  o b c e
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM doporučuje ZM vyjádřit souhlas s celoročním hospodaře-

ním města Broumov v roce 2013, a to bez výhrad.
RM doporučuje ZM schválit účetní závěrku města Broumov  

k 31.12.2013 dle předlohy.
RM bere na vědomí inventarizační zprávu o závěrech inventur 

provedených v roce 2013 dle předlohy.
RM ukládá vedoucí odboru správy majetku města předložit ná-

vrh smlouvy na odprodej majetku „v oběhu“ firmě GTH catering, a.s.
Termín: 31.05.2014               Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0
 
0 5 /91/ 1 4   P o h l e d á v k y  m ě s t a  k  3 1 . 1 2 . 2 0 1 3
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM bere na vědomí stav pohledávek města Broumov  

k 31.12.2013 dle předlohy.           Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 6 /91/ 1 4   R o z p o č t o v é  z m ě n y  r o k u  2 0 1 4
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM doporučuje ZM schválit rozpočtové změny roku 2014 dle 

předlohy.                                    Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 7 /91/ 1 4   Š k o l s t v í
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství

1. Jmenování konkurzní komise
RM jmenuje konkurzní komisi pro konkurzní řízení na obsazení 

místa ředitele/ky Mateřské školy Broumov v tomto složení: předse-
da Milan Kotrnec - zástupce zřizovatele - starosta; členové: Mgr. Jiří 
Ringel - zástupce zřizovatele - člen RM; Bc. Iveta Lukešová – zástup-
ce odboru školství Krajského úřadu KHK; Mgr. Radomíra Bartošo-
vá - zástupce České školní inspekce; Mgr. Šárka Čechová - odborník 
v oblasti státní správy ve školství – ředitelka Mateřské školy Jaroměř; 
Bc. Michaela Šišková - zástupce pedagogického sboru MŠ Broumov; 
tajemník: Ing. Gabriela Vytlačilová - referentka odboru finančního  
a školství.                                         Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

2. Příspěvek na činnost - dětské dopravní hřiště v Náchodě
RM schvaluje finanční příspěvek ve výši 11.000,- Kč z prostřed-

ků RM na provoz dětského dopravního hřiště v Náchodě v roce 2014.
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0
3. Úprava platového výměru ředitele ZUŠ Broumov
RM schvaluje úpravu platového výměru – platový postup ředite-

le Základní umělecké školy Broumov dle předlohy.
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 8 /91/ 1 4   V ý b ě r o v á  ř í z e n í
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství

1. VŘ - poskytovatel úvěru na financování akce „Rekonstruk-
ce Domu dětí a mládeže“

RM schvaluje jako vítěze výběrového řízení na poskytovatele 
úvěru na financování akce „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže“ 
Komerční banku, a.s., a to na základě doporučení hodnotící komise.

RM doporučuje ZM schválit uzavření úvěrové smlouvy na finan-
cování akce „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže“ ve výši 7 mil. Kč  
s Komerční bankou, a. s.               Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatelka: vedoucí odboru stavebního a rozvoje města

2. Výzva k podání nabídky zakázka „Oprava mostu 10-M01-
-KRAV- v Cihlářské ulici“

RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 
a zadávací dokumentaci k zakázce „Oprava mostu 10-M01-KRAV- v 
Cihlářské ulici“ dle předlohy.

RM ustavuje výběrovou komisi k zakázce „Oprava mostu 
10-M01-KRAV- v Cihlářské ulici“ a jmenuje její členy: Kamil Slezák 
(předseda), Bc. Iveta Pírová, Milan Kotrnec, Mgr. Jiří Ringel, Arnošt 
Obst (náhradník: Pavel Fröde).   Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0
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3. Výběr zhotovitele zakázka „Broumov – Spořilov – parko-
vací plocha G“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „Brou-
mov – Spořilov – parkovací plocha G“ firmu Strabag a.s., Kladská 
1082, 500 03 Hradec Králové, a to na základě doporučení hodnotící 
komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Strabag a.s., Kladská 1082, 500 
03 Hradec Králové na realizaci zakázky „Broumov – Spořilov – par-
kovací plocha G“ dle předlohy.    Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

4. Výběr zhotovitele zakázka „MŠ Masarykova – výměna 
oken - dokončení “

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „MŠ 
Masarykova – výměna oken – dokončení“ firmu Waldemar Stani-
slav Fiedor, Na Příkopech 31, 550 01 Broumov, a to na základě dopo-
ručení výběrové komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Waldemar Stanislav Fiedor, Na 
Příkopech 31, 550 01 Broumov na realizaci zakázky „MŠ Masaryko-
va – výměna oken – dokončení“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

5. Výběr zhotovitele zakázka „Přístavba sociálního zázemí, 
dispoziční úpravy,  vestavba výtahu a oprava střechy Domu dětí a 
mládeže Ulita Broumov“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „Pří-
stavba sociálního zázemí, dispoziční úpravy, vestavba výtahu a 
oprava střechy Domu dětí a mládeže Ulita Broumov“ firmu F-STAV 
Poříčí s.r.o., K Letišti 350, 549 32 Velké Poříčí, a to na základě dopo-
ručení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou F-STAV Poříčí s.r.o., K Letišti 
350, 549 32 Velké Poříčí na realizaci zakázky „Přístavba sociálního 
zázemí, dispoziční úpravy, vestavba výtahu a oprava střechy Domu 
dětí a mládeže Ulita Broumov“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

6. Zakázka „Nátěr střechy – ZŠ Hradební Broumov “
RM schvaluje smlouvu o dílo na dodavatele zakázky „Nátěr stře-

chy – ZŠ Hradební Broumov “ s firmou Pavel Ptáček, U Větrolamu 
272, Broumov, IČ 45572607, na základě doporučení výběrové komi-
se dle předlohy.                            Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

7. Výběr zhotovitele zakázka „Chodník v části ul. Horská, 
Broumov na p.p.č. 1022/6 a 1022/8, k.ú. Velká Ves u Broumova“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „Chod-
ník v části ul. Horská, Broumov na p.p.č. 1022/6 a 1022/8, k.ú. Velká 
Ves u Broumova“ firmu APN Bau a.s., Obrovského 402/11, 141 00 
Praha – Chodov, IČ 44269331, a to na základě doporučení hodnotící 
komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou APN Bau a.s., Obrovského 
402/11, 141 00 Praha – Chodov, IČ 44269331 na realizaci zakázky 
„Chodník v části ul. Horská, Broumov na p.p.č. 1022/6 a 1022/8, k.ú. 
Velká Ves u Broumova“ dle předlohy. 

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

8. Výběr zhotovitele zakázka „Nové části interiéru DDM Uli-
ta Broumov SO 08“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „Nové 
části interiéru DDM Ulita Broumov SO 08“ firmu F-STAV Poříčí 
s.r.o., K Letišti 350, 549 32 Velké Poříčí, a to na základě doporučení 
hodnotící komise.                             Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

0 9 /91/ 1 4    G r a n t y  a  p ř í s p ě v k y  m ě s t a 2 0 1 4
1. Granty a příspěvky města 2014
Předkladatel: Arnold Vodochodský
RM schvaluje rozdělení grantů do výše 20 tisíc Kč dle návrhu 

grantové komise.
RM schvaluje příspěvky spolkům do výše 20 tisíc Kč dle návrhu 

grantové komise.
RM doporučuje ZM schválit rozdělení grantů a příspěvků spol-

kům nad 20 tisíc Kč dle návrhu grantové komise.
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatel: starosta
2. Smlouva o poskytnutí příspěvku - projekt „Vzdělávací  

a kulturní centrum - revitalizace kláštera“ - Agentura pro rozvoj 
Broumovska, o. s. RM schvaluje smlouvu o poskytnutí příspěv-
ku 250 000,- Kč o. s. Agentura pro rozvoj Broumovska na projekt 
„Vzdělávací a kulturní centrum – revitalizace kláštera“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

3. Smlouva o poskytnutí příspěvku - projekt „Play Broumov-
sko“ - Agentura pro rozvoj Broumovska, o. s.

RM schvaluje smlouvu o poskytnutí příspěvku 250 000,- Kč o. s. 
Agentura pro rozvoj Broumovska na projekt „Play Broumovsko“ dle 
předlohy.                                             Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

10/91/ 1 4   R ů z n é
Předkladatel: starosta
1. Smlouva o zajištění zpětného odběru a využití odpadů  

z obalů
RM schvaluje smlouvu o zajištění zpětného odběru a využití od-

padů z obalů s akreditovanou obalovou společností EKO-KOM, a.s., 
Na Pankráci 17, 14021 Praha 4, dle předlohy.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

2. Povolení hudební produkce – Kultura a infocentrum
RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 organizační složce Kultu-

ra a infocentrum na pořádání hudební produkce dne 30.04.2014 v 
rámci akce „Čarodějnice“, a to do 24:00 hod. Akce se bude konat na 
Dětském hřišti v Broumově.  Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

3. Povolení hudební produkce – Hotel Veba
RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 Hotelu Veba na pořádání 

hudební produkce dne 30.04.2014, a to do 24:00 hod. Akce se bude 
konat v areálu Hotelu Veba.     Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

4. Malé letní dovádění 2014
RM schvaluje úhradu nákladů na akci DSO Broumovsko „Malé 

letní dovádění 2014“  z prostředků RM dle předlohy.
Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

5. Kulturní komise
RM bere na vědomí zápis z jednání kulturní komise č. 33 ze dne 

01.04.2014.                                      Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

6. Delegování zástupce města do dozorčí rady VAK Náchod 
RM doporučuje ZM navrhnout valné hromadě VAK Náchod, 

a.s., za zástupce města Broumov jako akcionáře do dozorčí rady sta-
rostu města, pana Milana Kotrnce.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 1
7. Volejbalový turnaj – účast zástupců města
RM schvaluje účast zástupců města na volejbalovém turnaji „O 

pohár starosty“, pořádaný  Policií ČR Náchod, který se uskuteční ve 
sportovní hale na Spořilově dne 25.04.2014 v Broumově.

Hlasování: pro: 7 proti: 0 zdržel se: 0

Ukončení jednání: 18:30 hod.
Termín následujícího jednání RM: 
středa 7. května 2014 od 13:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová ………………………………….
Ověřovatel: Mgr. Jiří Ringel …………………………………
Ověřeno dne: .……………..…..
Milan Kotrnec                                                                         Kamil Slezák
starosta                                                                                        místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodrže-
ní přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona  
č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění 
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Jednání Rady města Broumova č. 92
ze dne 7. května 2014 

Přítomni: pan Milan Kotrnec, pan Kamil Slezák, pan Pavel Frö-
de, pan Arnold Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, pan Arnošt Obst, Ing. 
Eva Blažková, MPA - tajemnice

Omluveni: MUDr. Jiří Veselý
Pozdější příchod: ---------------------
Dřívější odchod: ---------------------
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí odboru správy ma-

jetku města, Mgr. Václav Špůr – právník města, Bc. Jana Rousková 
– vedoucí odboru finančního a školství, Ing. Jana Durdincová – refe-
rentka odboru finančního a školství, Bc. Miloš Teichman – odpověd-
ný pracovník agendy IT, Bc. Iveta Pírová – vedoucí odboru stavební-
ho a rozvoje města

Ověřovatel: pan Kamil Slezák (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)
Začátek jednání: 13:10 hod.

Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční větši-
na členů rady města. Poté předložil návrh programu:

1. Majetkové záležitosti
2. Finanční záležitosti
3. Výběrová řízení
4. Kontrola usnesení
5. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení

0 1 / 9 2 / 0 1   M a j e t k o v é  z á l e ž i t o s t i
Předkladatelka: vedoucí odboru správy majetku města

1. Výběr zhotovitele zakázky „Výměna vchodových dveří  
a výkladních skříní Na Příkopech 35-36, Broumov III“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení k zakázce „Výmě-
na vchodových dveří a výkladních skříní Na Příkopech 35-36, Brou-
mov III“ firmu WINDOW HOLDING a.s., a to na základě doporuče-
ní hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou WINDOW HOLDING a.s., 
Hlavní 456, 25089 Lázně Toušeň, IČ 28436024 na realizaci zakázky 
„Výměna vchodových dveří a výkladních skříní Na Příkopech 35-36, 
Broumov III“ dle předlohy.       Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

2. Prodloužení nájemních smluv k pozemkovým parcelám  
v k.ú. Broumov

RM schvaluje uzavření dodatků č. 1, týkajících se prodloužení 
NS na další pětileté období k

části p.p.č. 693/1 v k.ú. Broumov takto:
--------------------
--------------------
--------------------
Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

3. Dohoda týkající se nájmu k nebytovému prostoru – Střel-
nická č.p. 227 

RM schvaluje Dohodu týkající se nájmu k nebytovému prostoru 
Broumov I/ Střelnická č.p. 227 dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

4. Údržba hrobového místa na hřbitově v Broumově – příkaz-
ní smlouva

Předkladatelka: ředitelka TS města Broumov
RM schvaluje příkazní smlouvu na údržbu hrobového místa na 

hřbitově v Broumově, a to na dobu určitou, do 31.12.2065 dle před-
lohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 2 / 9 2 / 1 4    F i n a n č n í  z á l e ž i t o s t i
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství

1. Výzva k podání nabídky na poskytnutí úvěru k financování 
projektu „Víceúčelové hřiště v areálu Tužme se v Broumově“

RM schvaluje výzvu k podání nabídky a seznam oslovených ban-
kovních ústavů na poskytnutí úvěru k financování projektu „Víceú-
čelové hřiště v areálu Tužme se v Broumově“ dle předlohy.

RM ustavuje hodnotící komisi na poskytnutí úvěru k financo-
vání projektu „Víceúčelové hřiště v areálu Tužme se v Broumově“ a 
jmenuje její členy: Milan Kotrnec (předseda), Kamil Slezák, Mgr. Jiří 
Ringel, Ing. Eva Blažková MPA, Bc. Jana Rousková.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatelka: tajemnice MěÚ Broumov
2. Projekt „Konsolidace IT a nové služby TC ORP Broumov“ 

– příkazní smlouva
RM schvaluje smlouvu mezi Městem Broumov a Centrem ev-

ropského projektování, a. s., Hradec Králové, ve věci komplexního 
zpracování žádosti a zajištění řízení projektu „Konsolidace IT a nové 
služby TC ORP Broumov“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

3. Výběr dodavatele + smlouva zakázka „Nákup 16 ks počí-
tačů – 2014“

RM schvaluje kupní smlouvu s firmou DLNK, s.r.o., E. Beneše 
470, 552 03 Česká Skalice na realizaci zakázky „Nákup 16 ks počí-
tačů - 2014“, a to na základě doporučení výběrové komise, dle před-
lohy.                                                          Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 3 / 9 2 / 1 4   V ý b ě r o v á  ř í z e n í
Předkladatelka: vedoucí odboru stavebního a rozvoje města

1. Oznámení o zakázce „Víceúčelové školní hřiště v areálu 
Tužme se v Broumově“

RM schvaluje formulář Oznámení o zakázce a zadávací doku-
mentaci včetně obchodních podmínek (návrhu SOD) pro výběr 
zhotovitele zakázky „Víceúčelové školní hřiště v areálu Tužme se v 
Broumově“ dle předlohy.

RM ustavuje komisi pro otevírání obálek „Víceúčelové školní hři-
ště v areálu Tužme se v Broumově“ a jmenuje její členy: Kamil Slezák 
(náhradník Arnold Vodochodský), Mgr. Jiří Ringel (náhradník Pavel 
Fröde), Arnošt Obst (náhradník Milan Kotrnec).

RM ustavuje hodnotící komisi k zakázce „Víceúčelové školní hři-
ště v areálu Tužme se v Broumově“ a jmenuje její členy: Kamil Sle-
zák (náhradník Arnold Vodochodský), Bc. Iveta Pírová (náhradník 
MUDr. Jiří Veselý), Petr Kuchta (náhradník Pavel Fröde), Mgr. Jiří 
Ringel (náhradník Arnošt Obst), Milan Kotrnec (náhradník Bc. Pav-
lína Machková).                            Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

2. Výběr zhotovitele zakázky „Budova II MěÚ Broumov – vý-
měna garážových vrat“

RM schvaluje smlouvu s firmou Martin Rosa, IČ 62018591 
Křinice 15, 550 01 Broumov, na realizaci zakázky „Budova II MěÚ 
Broumov – výměna garážových vrat “ dle předlohy, po zapracování 
připomínek právníka města.

3. Výzva k podání nabídky zakázka „Stavební úpravy ZUŠ V 
Kopečku 89, Broumov“

RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 
a zadávací dokumentaci k zakázce „Stavební úpravy ZUŠ V Kopeč-
ku 89, Broumov“ dle předlohy.
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RM ustavuje hodnotící komisi k zakázce „Stavební úpravy ZUŠ 
V Kopečku 89, Broumov“ a jmenuje její členy: Kamil Slezák (před-
seda), Bc. Iveta Pírová, Pavel Fröde, Mgr. Jiří Ringel, Štěpán Přibyl, 
Dis. (náhradník: Milan Kotrnec). 

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

4. Výzva k podání nabídky zakázka „Chodník v části ul. Kři-
nická na p.p.č. 1006/1, k.ú. Broumov“

RM schvaluje výzvu k podání nabídky, seznam oslovených firem 
a zadávací dokumentaci k zakázce „Chodník v části ul. Křinická, 
Broumov na p.p.č. 1006/1, k.ú. Broumov“ dle předlohy.

RM ustavuje hodnotící komisi k zakázce „Chodník v části ul. 
Křinická na p.p.č. 1006/1, k.ú. Broumov“ a jmenuje její členy: Kamil 
Slezák (předseda), Bc. Iveta Pírová, Pavel Fröde, Mgr. Jiří Ringel, 
Milan Kotrnec (náhradník: Arnošt Obst).

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

5. Výběr zhotovitele zakázky „Oprava mostu 10-M01-KRAV-
-v Cihlářské ulici“

RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení na zakázku 
„Oprava mostu 10-M01-KRAVv Cihlářské ulici“ firmu Smart Syner-
gy CZ a.s., Náchodská 531, 541 03 Trutnov, a to na základě doporu-
čení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Smart Synergy CZ a.s., Ná-
chodská 531, 541 03 Trutnov na realizaci zakázky „Oprava mostu 
10-M01-KRAV- v Cihlářské ulici“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 4 / 9 2 / 1 4   K o n t r o l a  u s n e s e n í
Předkladatelka: tajemnice MěÚ Broumov
RM bere na vědomí kontrolu plnění usnesení.
Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 5 / 9 2 / 1 4  R ů z n é
Předkladatel: starosta

1. Žádost o příspěvek – Dům dětí a mládeže (DDM) Ulita 
Broumov – Cesta broumovskými památkami a parky

RM schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 6.000,- Kč 
z prostředků RM pro DDM Ulita Broumov na akci Cesta broumov-
skými památkami a parky, která se bude konat dne 17.05.2014. Pří-
spěvek bude použit jako odměna v rámci soutěže třídních kolektivů.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

2. Poděkování hejtmana Královéhradeckého kraje (KHK) za 
podporu při organizaci návštěvy prezidenta republiky

RM bere na vědomí poděkování hejtmana za podporu při orga-
nizaci návštěvy prezidenta republiky v KHK , která se uskutečnila v 
Broumově dne 17.04.2014.     Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

3. Bytová komise
RM bere na vědomí zápis z jednání BK č. 38/2014 ze dne 08.04

2014.                                                    Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

4. Komise pro zahraniční spolupráci
RM bere na vědomí zápis z jednání komise pro zahraniční spo-

lupráci č. 14 ze dne 29.04.2014. Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatelka: tajemnice Měú Broumov
5. VS/01 - Organizační řád Městského úřadu Broumov – vy-

dání 04
RM schvaluje s účinností od 01.08.2014 VS/01 – Organizační 

řád Městského úřadu Broumov - vydání 04 dle předlohy.
RM ukládá vedoucí finančního odboru a školství dopracovat 

PS/04 Zajištění řídící kontroly ve vazbě na nový organizační řád.
Termín: do 31.07.2014         Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Ukončení jednání: 17:45 hod.
Termín následujícího jednání RM: středa 21. května 2014 
od 13:00 hod.

Zapsala: Jitka Nigrinová ………………………………….
Ověřovatel: Kamil Slezák …………………………………
Ověřeno dne: .……………..…..
Milan Kotrnec                                                                     Kamil Slezák
starosta                                                                                    místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění.

Plánujete letní dovolenou 
v zahraničí? 
Zkontrolujte si své cestovní
doklady!
O vydání nového cestovního pasu požádejte již nyní a ne-

nechávejte podání žádosti až do doby před letní turistickou 
sezónou. Včasné vyřízení dokladů vám ušetří čas u přepážek 
úřadu i finanční prostředky. Pasy vyřizované na poslední 
chvíli jsou mnohem dražší a mají jen krátkou dobu platnosti.  
Do některých států z důvodu krátké platnosti nelze na tyto 
pasy vůbec vycestovat /př. do Egypta/.

  Máte-li cestovní pas, zkontrolujte si jeho platnost a zjis-
těte si u zastupitelského úřadu navštěvovaného státu, jakou 
minimální dobu platnosti cestovního pasu vyžaduje. K vy-
cestování do států Evropské unie lze kromě cestovního pasu 
použít rovněž občanský průkaz. Od 1. ledna 2012 je mož-
no požádat o vydání občanského průkazu také pro občany 
mladší 15 let. 

Alena Konečná, vedoucí oddělení OP, CD, EO

Výzva zájemcům o pronájem 
sportovní haly 
na sezónu 2014-2015
Zájemci o pronájem sportovní haly na sídlišti Spořilov 

na sezónu od září 2014 do června 2015 musí předat žádost 
panu Cvrčkovi v hale nebo Bc. Daně Hejnišové na Technic-
kých službách, případně na podatelně Městského úřadu  
v Broumově, nebo na e-mail sporthalabroumov@seznam.
cz, a to nejpozději do konce června 2014.

Žádost musí obsahovat tyto náležitosti: jméno a příjme-
ní žadatele, období nájmu vč. časového rozvrhu (den, hodi-
na), telefonické spojení na žadatele.

Petr Cvrček



Zvýšení bezpečnosti 
pěších – křižovatka ulic 

třída Masarykova, 
Střelnická, Pivovarská

   
Bezpečnost chodců je důležitým aspek-

tem silničního provozu, proto jednou z hlav-
ních priorit Města Broumova  bylo  vybudo-
vání  bezpečnostních opatření pro chodce  
u vjezdu do centra města Broumova. Původ-
ní přechody nebyly bezpečné, nesplňovaly 
podmínky dané zákonem.   

Jestliže přechody neodpovídají pod-
mínkám bezpečnosti provozu na pozem-
ních komunikacích, stoupá riziko ohrožení 
chodců. Je jen zázrak, že se na původních 
přechodech u vjezdu do centra nestala zatím 
žádná tragédie. Na neutěšený stav přechodů  
u vjezdu do centra již delší dobu upozorňo-
vala i PČR DI. Z tohoto důvodu byla vypra-
cována projektová dokumentace na  akci:  
„Zvýšení  bezpečnosti pěších – křižovatka 
ulic třída Masarykova, Střelnická, Pivovar-
ská Broumov“ a následně bylo vydáno sta-
vební povolení.

   Nově se vybudoval přechod pro chodce  
ul. Pivovarská, který je řešen pomocí inte-
grovaného zpomalovacího prahu. Zpoma-
lovací práh slouží ke snížení rychlosti mo-
torových vozidel a ke stimulaci pozornosti 
řidičů. Vyvýšený přechod chrání chodce při 
přecházení vozovky.

   Dále se vybudovala nová komunikace 
pro chodce ul. Masarykova – Pivovarská 
– od budovy Městského úřadu Broumov - 
nový chodník směrem k centru města.

   Další novou stavbou pro chodce ul. 
Masarykova přes silnici II/302 je ochranný  
silniční ostrůvek pro chodce. Silniční ost-
růvky zklidňují  provoz, upoutávají řidičovu 
pozornost a zpomalují ho. Prioritou ostrův-
ků je především bezpečnost, vyznačují se 
vysokou účinností . Mezi jejich výhody patří 
zejména :

-  stimulace pozornosti řidiče a jeho 
ochoty umožnit chodci přecházení

-  rozdělení přecházení do dvou fází  
a vytvoření chráněné plochy  uprostřed pře-
chodu

-  menší psychická zátěž chodců (chodci 
nemusí současně sledovat oba směry jízdy, 
ale jen jeden)

-  snížení rychlosti jízdního proudu  
a jeho usměrnění

-  účinná podpora zákazu předjíždění na 
přechodech

-  výrazné zmenšení nároků na rozhled 
chodce doprava (o dráhu vozidla ujetou za 
dobu, za kterou chodec dojde z okraje vozov-
ky na ostrůvek)

   Nevyhovující přechod u polikliniky byl 
zrušen z důvodu špatného umístění a nevy-

hovujících rozhledových poměrů. Zároveň 
byl zrušen i chodník, který na přechod na-
vazoval, směrem do centra města.  Místo 
chodníku byla vybudovaná parková plocha 
v novém pojetí.

   Z bezpečnostních důvodů budou oba 
nové přechody nasvíceny dle platných no-
rem a předpisů, v nebezpečných místech 
komunikací bude osazeno bezpečnostní zá-
bradlí.

   Každé nové opatření se hodnotí, přiná-
ší pozitiva a může přinést z různých pohledů  
i negativa. Život a zdraví je však nenahra-
ditelný.  Provedené  opatření  jistě přispěje 
k větší bezpečnosti chodců, kteří patří mezi 
nejvíce zranitelné účastníky silničního pro-
vozu.  

A to je to nejdůležitější. 
 Odbor stavební a rozvoje města
 Bc. Iveta Pírová
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Neustále otrhané 
vývěsní tabule 
v Broumově
Místním folklórem v našem městě je asi 

ničení a otrhávání vývěsních tabulí.  Pravi-
delně v sobotu ráno nebo v neděli ráno při 
procházce s naším pejskem jsem svědkem 
tohoto devastujícího aktu. Vše, co jde z vý-
věsní tabule otrhat, je otrháno. Pan Pitaš, 
který výlep zajišťuje, musí mít asi velkou 
radost. Velkou radost asi také mají ti, kteří si 
plakáty na různé kulturní a společenské akce 
nechali vylepit. A nebylo to jistě zadarmo!

Jeden čas to vypadalo, že tito „démoni“ 
již s touto činnosti přestali. Ale trvalo to jen 
pár týdnů a situace se opakuje. Je to asi velké 
rozptýlení pro ty, kteří se vracejí z nočních 
hudebních produkcí. Alespoň nějak se mo-
hou realizovat.

Možná, že by nebylo špatné, aby městská 
policie na určitých místech nainstalovala 
„fotopast“, jako tomu bylo při naplňování 
kontejnerů věcmi, které tam nepatřily. Taky 
se nakonec zjistilo, kdo top děla.  Bylo by asi 
zajímavé konečně zjistit, kdo to dělá. Tak by-
chom věděli, o jaké hrdiny se jedná.

Petr Cirkl 

Náš dopisovatel 
  se umístil v soutěži 

Křesadlo 2013
Okresní ocenění „Křesadlo za rok 2013“ 

získal náš čtenář a dopisovatel – pan Dušan 
Gajdoš z Rožmitálu. Tato cena mu byla udě-
lena na slavnostním večeru v Městském di-
vadle Dr. Josefa Čížka v Náchodě.

V Náchodě se již po čtvrté předávaly 
ceny pro obyčejné lidi, kteří dělají neobyčej-

né věci. Tito lidé bývají velmi nenápadní, ale 
mají především srdce na svém místě. Svoji 
práci dělají ve svém volném čase a nežádají 
za to žádnou odměnu.

V Náchodském regionu se na tyto lidi 
nezapomíná a také letos si několik z nich od-
neslo cenu „Křesadlo za rok 2013“. Bylo to 
velmi těžké vybrat z mnoha nominovaných 
dobrovolníků – těmi vybranými se nakonec 
stal Dušan Gajdoš z Rožmitálu, ale také Iva-
na Richterová z Police nad Metují a Milan 
Klingl z Náchoda.

Za svoji celoživotní ochotu pomáhat dru-
hým byl také vybrán právně náš spoluobčan 
z Rožmitálu – Dušan Gajdoš. Už 35 let je ak-
tivním členem Sboru dobrovolných hasičů 
Rožmitál, kde působil mnoho let jako velitel. 
V roce 2005 založil Místní skupinu Českého 
červeného kříže, která pořádá různé před-
nášky a organizuje dětské a společenské 
akce pro občany. Je také členem Sdružení 
zdravotně postižených v Broumově, členem 
Sdružení Čechů z Volyně a jejich přátel, čle-
nem Mykologického kroužku a členem vý-
boru Českého svazu bojovníků za svobodu. 

Pokud mu to jde a má trochu času, při-
spívá také svými články do našich Broumov-
ských novin. My všichni mu za to děkujeme.

Za celou redakční radu panu Gajdošovi 
gratulujeme k získání takového významné-
ho oceněn í v rámci náchodského regionu  
a přejeme mu hlavně hodně nadšení a zdraví 
do další činnosti.  

Petr Cirkl   

Pozvánka
Prostřednictvím Broumovských 

novin bychom chtěli pozvat veřej-
nost na akci nazvanou ZAHÁJENÍ 
PRÁZDNIN, kterou pro místní děti 
zajišťuje Místní skupina Českého čer-
veného kříže Rožmitál. 

Akce se uskuteční v sobotu 28. 
6. 2014 ve 14,00 hod. u bývalé školy  
v Rožmitále. 

Stručný popis akce: Při fingované 
havárii osobního auta, které spadne 
až do potoka a bude hořet, budou při-
voláni hasiči, kteří uhasí hořící auto  
a vyprostí zraněné osoby, které budou 
v bezvědomí, ty pak vynesou na bez-
pečné místo, kde se o ně postará přivo-
laná záchranná služba. Celou nehodu 
pak bude vyšetřovat dopravní policie, 
která též zjistí, zdali nebyl řidič pod 
vlivem návykové látky. Všichni zájemci  
o tuto podívanou budou srdečně vítáni. 

Za MSČČK Rožmitál 
Dušan Gajdoš
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Farizejství v praxi 
Pan Kujal se rozhodl čtenářům BN při-

pomenout význam slova farizej. Ve svém 
článku projevuje pokryteckou starostlivost  
o výsledky hospodaření TH. Přitom jako 
člen předsednictva SBD nemalou měrou při-
spěl k tomu, že byla částečně zmařena doto-
vaná investice města na Spořilově, která by 
změnou systému rozvodů ztráty teplé vody 
vynulovala. I jeho ostatní úvahy jsou zatíže-
ny velkou dávkou licoměrnosti a nekritická 
víra v nekonečné dobro čerpadel nahrazuje 
poctivý ekonomický rozbor. Udávaná ná-
vratnost 5,5 roků je zjevný nesmysl, který 
nevychází z údajů spočítaných SBD, ale jen 
z nabídky dodavatele. Pan Kujal přitom ne-
dává za příklad výsledek pro dům, ve kterém 
bydlí a dělá předsedu samosprávy;  to je pro 
jeho argumentaci příznačné. 

Výsledky hospodaření TH projednává 
zastupitelstvo města každý rok, letos to bude 
v červnu. Ale i na dubnovém jednání se veřej-
ně diskutovalo o tématech spojených s TH. 
TH je navzdory snížení výroby na Spořilově 

Několik vět k faktům 
pana Mgr. Ringela 

z minulého čísla BN
Ve svém článku se pan Mgr. Ringel do-

pustil snad záměrně několika chyb, např. 
cena tepla za minulý rok byla 629 Kč/GJ,  
a ne 624 Kč/GJ jak uvádí - chyba ve výši 
DPH. Dále bagatelizuje ztráty v TUV v roz-
vodech – prý jsou nečekané, ale skutečnost 
za poslední roky říká něco jiného: rok 2010 
ztráta 15 %, rok 2011 ztráta 20 %, rok 2012 
ztráta 28 % a rok 2013 ztráta 28 %, což v po-
sledním roce představuje částku 1 500 000 
Kč, kterou uživatelé museli zbytečně zapla-
tit. Současná vyhláška  č.366/2010 o rozú-
čtování tepla odběratelům, kterou zpracova-
la teplárenská lobby, umožňuje rozúčtovat 
klidně i 50 % ztráty teplé vody a odběratel to 
musí zaplatit, bez možnosti sjednání nějaké 
nápravy. Jsem zvědav, jak se proklamované 
řešení ztrát teplé vody v rozvodech projeví ve 
skutečnosti letošního roku, bude opět 28 %, 
nebo bude ztráta ještě vyšší?

Dále nevím, jak TH v čele s panem Rin-
gelem došlo k plánované ceně tepla ve výši 
598 Kč /GJ na letošní rok? Plánované spuš-
tění kogenerace v kotelně Křinice, které 
se neustále odkládá, takový zázrak udělat 
nemůže. V Novém Městě nad Metují  její 
spuštění počátkem minulého roku žádné vý-
razné snížení  ceny nepřineslo. Pro srovná-
ní: rok 2012 cena 622 Kč /GJ, rok 2013 cena 
620 Kč/GJ a rok 2014 cena 616 Kč/GJ – tu-
díž úspora skoro žádná a k tomu v loňském 
roce skončilo hospodaření TH N.M., i přes 
řadu dalších úsporných opatření, ve značné 
ztrátě. ČEZu ENERGO jde hlavně o vlastní 
zisk a partnerům se vždy něco slíbí a pak se 
to neplní. Dále nevím, jestli Mgr. Ringel ve 
svých prognózách nezapomněl na komplet-
ní odpojení v letních měsících celého sídliště 
Spořilov od kotelny, což povede k značnému 
snížení výroby tepla a přitom všechny režíjní 
náklady zůstanou na stejné úrovni. Blíží se 
podzimní volby do obecního zastupitelstva, 
tak se slibuje i nemožné, po volbách se na to 
buď zapomene, a nebo se to na něco svede.

Nevím, jestli si vedení Tepelného hos-
podářství a dozorčí rady uvědomuje, že od 
počátku letošního roku platí nový zákon  
o Obchodních korporacích, z něhož plyne, 
že jednatelé s.r.o. a jednotliví členové dozorčí 
rady jsou povinni při obchodním vedení spo-
lečnosti jednat s péčí  řádného hospodáře, 
tzn. s potřebnou odborností, pečlivostí a lo-
ajalitou. V případě porušení této povinnosti  
může soud na návrh insolvenčního správce 
rozhodnout o ručení daného jednatele či čle-
na dozorčí rady za vzniklé dluhy společnosti. 

Dále nevím, kdo by měl panu Ringelovi 
zajistit nezávislý ekonomický rozbor výhod-

nosti či nevýhodnosti  použití tepelných čer-
padel. O toto se všemožně snaží teplárenské 
lobby, a to  neustálým pomlouváním, straše-
ním všech odběratelů a matením obyvatel, 
kteří chtějí nějakou změnu v systému dodá-
vek tepla, aby nepřišla o své zisky. A to spe-
ciálně v Liberci, České Lípě a Jablonci nad 
Nisou. O toto se plně snažil i Mgr. Ringel   
s panem starostou svými zasvěcenými člán-
ky v Broumovských novinách. Za seriózní 
výrobce tepelných čerpadel ale hovoří jejich 
výsledky. Např. dům o 64 bytech v Pionýr-
ské ulici vysoutěžil, od českého výrobce, 
investici na kompletní dodávku tepla a teplé 
vody pomocí TČ za cenu 2,6 mil. Kč s výrob-
ní  cenou 1 GJ za 290 Kč, s návratností za-
řízení 5,5 roků, zárukou 7 let na TČ a 10 let 
na kompresory, s životností celého zařízení 
přes 20 let. O tak příznivou dobu návratnosti 
se přičinil i pan Ringel, svou dlouholetou ne-
činností ve vedení TH Broumov neřešením 
neúměrných ztrát teplé vody. Zdá se mi, že  
v této oblasti vytápění domů pomocí TČ 
Mgr. Ringel nějak zaspal dobu. 

Závěrem bych chtěl navrhnout vedení 
Tepelného hospodářství připravit kom-
plexní materiál o své činnosti ( nebo spíše 
nečinnosti) v posledních letech s jasnou  
a pravdivou vizí další své činnosti v nejbliž-
ší budoucnosti. S tímto materiálem by mělo 
vedení TH  vystoupit na nejbližším zasedání 
zastupitelstva a se vším seznámit obyvatele 
města Broumova. Protože se tento problém 
tyká velké části broumovských obyvatel, tak 
se budu muset obrátit na některého zastupi-
tele, aby tento bod do jednání zastupitelstva 
navrhl.                          Ing. Stanislav Kujal

schopno dlouhodobě plnit všechny své zá-
vazky jak vůči odběratelům, tak vůči městu. 

Jiří Ringel 
PS. Na konci ledna jsme si s panem Ku-

jalem vyměnili pár mailů. Požádal jsem ho 
o zaslání konkrétních nabídek výrobců TČ  
a na nich mu dokazoval, že jím na všech jed-
náních uváděná návratnost 5 let je ekono-
mický nesmysl. Na konci února SBD infor-
movalo město o odpojení od CZT. 

Broumov navštívil 
bývalý předseda vlády 

Jiří Paroubek  
V pondělí 12. května navštívil Broumov 

bývalý premiér České republiky, poslanec a 
předseda ČSSD, dnes předseda strany LEV 
21 - Národní socialisté. Po prezidentu Miloši 
Zemanovi je to v krátké době další významný 
vysoký politik, který přijel do Broumova.

Cílem krátké návštěvy Broumovska byla 
jeho cesta Královéhradeckým regionem, 
návštěva broumovské organizace LEV 21   
a také propagace kandidatury do Evropské-
ho parlamentu. Jiří Paroubek se v doprovo-
du předsedkyně krajské organizace strany 
Libuše Zavoralové v broumovském pivovaru 
v Olivětíně sešel s předsedou okresní orga-
nizace strany, Broumovákem Jaroslavem 
Jáklem.

Majitel pivovaru Jaroslav Nosek Jiřího 
Paroubka informoval o historii a součas-
nosti pivovaru a společně si potom prohlédli 
pivovarské muzeum i část provozu, o který 
se bývalý předseda vlády velmi zajímal. Jiří 
Paroubek ochutnal některé druhy piva, kte-
ré broumovský pivovar vyrábí. Ocenil chuť 
kvasnicového piva, naopak odmítl dopít pivo 
čokoládové. Společně s paní Noskovou si 
zavzpomínal na Olomouc, neboť stejně jako 
ona odtud pochází.

Dále návštěva Jiřího Paroubka pokračo-
vala na Janovičky, kde v restauraci Vyhlídka 
poobědval a společně se svými stranickými 
kolegy probral svou podporu při kandidatu-
ře do Evropského parlamentu. Po obědě Jiří 
Paroubek Broumovsko opustil.

René Herzán                
Naše Broumovsko
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Žijí mezi námi – 3.
V roce 1949 se na Broumovsko přistěho-

vala na výzvu československé vlády početná 
skupina občanů slovenské národnosti, kteří 
přišli z rumunského Sedmihradska (Tran-
sylvánie). Jejich předkové emigrovali z teh-
dejšího Rakousko-Uherska již v 18. století. 
Bída je vyhnala z jejich domovů. V Sedmi-
hradsku hledali nový domov, který by jim dal 
snadnější obživu.

Vracím se k příspěvkům, které jsme 
otiskli v minulém roce v našich novinách  
a ve kterých potomci Slováků, kteří se do 
Československa vrátili po druhé světové vál-
ce a dosídlili také náš region – Broumovsko, 
zavzpomínali na ta léta. Mnozí z nich, kteří 
k nám přišli,  již bohužel zemřeli, ale mezi 
námi stále žijí jejich děti, vnuci a pravnuci. 
A právě oni se s námi podělili o své zážitky 
z dosídlování a jejich novém životě ve vlasti 
svých předků.

Abychom dokreslili, jak to vypadalo  
v zemi, odkud k nám přišli, a jak to tam vy-
padá v současnosti, využili jsme poznatků 
lidí, kteří tuto část Rumunska v posledních 
letech navštívili.  

Na začátek snad několik historických 
faktů:

Do této části Rumunska – Sedmihrad-
ska (Transylvánie)  přicházeli Slováci již  
v roce 1803, především ze slovenského Ko-
mlóše, Bekešské Čaby, Servaše, ale i z Ora-
vy a  Nitranska. Nejvíce jich do Rumunska 
přišlo začátkem roku 1883 z okolí Trenčína, 
Novohradu a Nitranska. Právě z těchto ob-
lastí mají své předky právě ti, kteří po válce 
přišli na Broumovsko.

Slováci do Rumunska přicházeli přede-
vším kvůli úrodným polím, výborným země-
dělským podmínkám , které jim poskytovala 
málo zalidněná krajina. Byl jim zde posky-
tován materiál na stavbu jejich obydlí, ale 
i kostelů. Měli právo vlastnit suché i vodní 
mlýny, pily, a pod. Slovenské vesničky však 
vznikaly také v hornaté části Sedmihradska 
,jako byl Čerpotok. Gemelička, Stará Huta, 
Zaváň a další. O přítomnosti Slováků zde 
hovoří nápisy na hrobech místních hřbitovů. 
Mezi nejvýznamnější místa, kde se Slováci 
usídlili, patřil Siplak (rum. Suplacu de Bar-
cau), Fogáš (rum. Fogas), Čerpotok (rum. 
Valea Cerului) a Ritoblaga (rum. Valcele-
te). Centrálním městem pro tuto oblast bylo 
město  Varad (rum. Oradea).

V současné době, podle sčítání z roku 
2002, je největší a nejvýznamnější obcí  
v oblasti Siplak – Čerpotok, kde žije přes 420 
Slováků, dále Boromiak – 146 Slováků, Fo-
gaš - 157 Slováků, Ritoblaga – 158 Slováků. 
V samotném Siplaku se však ke slovenské 
národnosti dnes hlásí pouze 158 občanů. 
Nejvíce občanů slovenské národnosti zde 
ubylo právě po roce 1949, kdy odešlo nejvíce 
reemigrantů do ČSR.

Nejčastější používaná příjmení v této 
oblasti jsou – Merka, Turoň, Kortiš, Ferík, 
Bejdák, Konarik, Labaj a Morong.

Nejčastější jména – Jožo, Jano, Fero, 
Ďuro, Šimon, Štefan, Hana, Anna, Mária 
(Mara), Peter.

Jak jsem již uvedl, nejvýznamnější obci 
této oblasti je Čerpotok. Vznik této obce se 
datuje k roku 1898, kdy sem přišli první Slo-
váci z Gemelčičky a Boromolaku. Čerpotok 
je jednou z nejstarších slovenských obcí  
v Rumunsku. V této oblasti také působil nej-

významnější vyslaný učitel z tehdejší ČSR 
– Rudolf Dočolomanský – otec známého 
slovenského herce – Michala Dočoloman-
ského. Zanechal tu po sobě dvoumetrovou 
sochu Krista (podobná kopie Krista z Rio de 
Janeira). Socha vznikla v roce 1938 a je na ni 
slovenský nápis „Za pokoj vo svete, Pro po-
koj sveta“.

V polovině května se zde koná největší 
mezinárodní přehlídka mládežnických folk-
lórových souborů. Je zde také sídlo oblastní 
organizace Demokratického svazu Slováků 
a Čechů v Rumunsku. Hovoří se zde také o 
tom, že zde bude vybudován skanzen a mu-
zeum slovenské vesnice, která zde bude mít 
své místo.

Tato oblast je v poslední době stále více 
navštěvována občany ze Slovenska,  ale i z 
naší republiky. Přijíždějí sem za překrásnou 
panenskou přírodou, nacházejí zde  laciné  
a dnes již dobré ubytování, tradiční sloven-
ská a rumunská jídla. Ubytování je zajiš-
ťováno především v soukromí – rodinných 
penzionech. Není problém se zde domluvit 
slovensky či česky. Každý návštěvník z naší 
země je zde srdečně vítán. Platí zde stále pra-
vá slovanská pohostinnost. Turistika je pro 
obyvatele této oblasti vítaným přivýdělkem, 
protože pracovní příležitosti jsou zde silně 
omezené. Mladí raději odcházejí za prací do 
velkých měst nebo do zemí Evropské unie.

Máte-li nějaký vztah k této oblasti, určitě 
byste ji měli navštívit. Dnes se tam snadno 
dostanete přes Slovensko a Maďarsko po 
kvalitních komunikacích. A z maďarské hra-
nice je to již skutečně jen  pár kilometrů. Ná-
vštěva této oblasti stojí za to.

Petr Cirkl

Noworudská tržnice je 
v plném provozu

V minulém roce jsme vás v našich novi-
nách informovali o tom, že se tržnice v Nowé 
Rudě přestěhovala na nové místo. Tržnice je 
umístěna na příjezdové cestě z Broumova 
přes Tlumaczow, po levé straně za novým 
supermarketem DINO.

Původní stará tržnice byla již úplně zlik-
vidována a na jejím místě vzniklo rozsáhlé 
parkoviště. Z nové tržnice je možné přímo 
zajít do směnárny – kantoru, přes můstek do 
ulice Piastów.  

Tržnice nabízí mnoho produktů, od ovo-
ce a zeleniny, textilu, obuvi až po průmyslo-
vé zboží. Je pravidelně zásobována čerstvou 
zeleninou, ale i sadbou pro zahrádkáře.

Pohodlně si můžete nakoupit hned vedle 
v novém supermarketu DINO nebo v nedale-
ké prodejně BIEDRONKA. Pouze v DINU je 
možné však platit platební kartou, na ostatní 
nákupy si musíte vyměnit polské zloté.

Určitě je vhodné toto nové obchodní cen-
trum na okraji našeho sousedního polského 
města Nowá Ruda, navštívit.                                                  

Petr Cirkl   
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Ze života broumovských škol

Měsíc květen na ZŠ Kladská
Měsíc květen probíhal ve znamení kulturních akcí.
Žáci speciálních tříd se zúčastnili hudebně - divadelního festivalu žáků speciálních škol 

regionu  v náchodském divadle dr. J. Čížka. Letošní ročník probíhal dokonce s mezinárodní 
účastí škol z Polska.  Děti ze speciální školy si pod vedením učitelů připravily taneční vystou-
pení s názvem „Kdyby byl Bavorov“.  Jejich vystoupení mělo veliký ohlas, děti byly výborné 
a vyhrály hlavní cenu prezidenta soutěže, se kterou byly spojeny krásné odměny v podobě 
kulečníku, fotbálku a dalších krásných hraček. Díky patří i pedagogům, kteří s dětmi pro-
gram připravovali.

Koncem dubna jsme také pálili čarodějnice. Žáci se svými učiteli připravili na zahradě 
školy ,,Čarodějnický rej´́ .  Zúčastnily se ho děti všech věkových skupin. Tento rej jsme zakon-
čili opékáním buřtů a zpěvem písní při kytaře.

V tomto měsíci žáci navštívili i velkou a poučnou výstavu Play Broumovsko. Díky této 
výstavě získali žáci nové poznatky  a zážitky.                                                     Vedení školy

•  V letošním roce se opět všechny tří-
dy prvního stupně zapojily do celostát-
ní akce CELÉ ČESKO ČTE DĚTEM. Ve 
dnech 5. 6. a 6. 6. 2014 proběhnou tvořivé 
dílny spojené se čtením. Nahlédněte tedy 
alespoň do ukázky programu:

Čtvrtek  5. 6. 2014
 8 : 30  Společně slavnostně zahájíme na 

náměstí recitací básně J. Žáčka a pak násle-
dují   programy jednotlivých tříd:

Přípravný ročník – hry s pohádkami  
v zahradě za Ulitou

1. A – beseda s paní Meškovou v městské 
knihovně, kvízy, soutěže - v amfiteátru naší 
školy

1. B -  návštěva městské knihovny - po-
hádky, doplňovačky a skládačky ve škole

2. A a 2. B – dílny na téma Jan Amos Ko-
menský v prostorách dětského hřiště

3. A a 3. B -  beseda s paní režisérkou 
Lenkou Wimmerovou o její knížce Prapsi, 
četba ukázek v altánu Schrollova parku a vý-
tvarná dílna ve škole

 5. B – čtení s Dášou Zbořilovou v klubu 
ROK, literární a výtvarné tvoření

Pátek 6. 6. 2014
1. A, 1. B, 2. A, 2. B – beseda s loutkoher-

ci divadla BRUM v klubu ROK, třídní dílny
3. A, 3. B – literární tvorba na motivy 

knížky Prapsi, dílničky se zaměřením na 
historii

4. A, 4. B, 5. A, 5. B – beseda se spisova-
telkou A. B. Semerákovou, poslech ukázek 
z knížky  Vesmírní skřítkové, tvořivé dílny  
k danému tématu.

Podrobný program najdete na plakátech 
ve škole nebo na našich webových stránkách.

•  Ve dnech 16. 4. a 23.4. se žáci třetích 
tříd zúčastnili tvořivé dílny paní režisérky 
Lenky Wimmerové „FILMFÁRUM“. Akce 
se u dětí setkala s velkým ohlasem. Podrob-
nosti naleznete na stránkách „Naše Brou-
movsko“

•  Ve dnech 28. – 30.4. proběhly „Adap-
tační pobyty“  na Janovičkách. Žáci třetích 
tříd se na nich seznámili se svými novými 
spolužáky. Děkujeme tímto za přípravu vel-
mi pěkného programu pracovníkům DDM 
ULITA Dáše Zbořilové a Mirkovi Fröm-
melovi a za poskytnutí výborného servisu 
v oblasti ubytování a stravování manželům 
Freiwaldovým.

•  Dne 30. dubna jsme oslavili ČARO-
DĚJNICE. Na 1. stupni proběhly tvořivé 
dílny a vše jsme završili různými soutěžemi 
na školní zahradě, které pro nás opět připra-
vila paní učitelka Marie Voláková s žáky 2. 
stupně. Program se nám moc líbil a těšíme 
se zase příští rok.

ZPRÁVIČKY Z MASARYKOVY ŠKOLIČKY

Taneční klub Broumov 
opět zabodoval

V měsíci dubnu se děti z Tanečního 
klubu Broumov účastnily dalších dvou 
tanečních soutěží.

 V neděli dne 13. 4. v Rychnově nad 
Kněžnou soutěžily „O RYCHNOVSKÝ 
POHÁREK“ a o třináct dní později  
v sobotu 26. 4. 2014 v Novém Městě nad 
Metují bojovaly o svoji pozici na soutěži  
s názvem „RAZ, DVA, TŘI“. 

Děti se v taneční formaci začínají na-
cházet, a proto také společnými silami 
vytančily na obou soutěžích 1. místa. 

Vzhledem ke svému povolání nemo-
hu být s dětmi na každé taneční soutěži, 
proto mé poděkování patří všem zúčast-
něným dětem za jejich výkony, ale také 
rodičům, kteří si mezi sebou vytvořili 
jakýsi realizační tým od dopravy, česání 
tanečníků, přes make up až po konečnou 
pohodu v našem Tanečním klubu Brou-
mov.

Poděkování patří též sponzorům LU-
TOMA s.r.o. Broumov, VEBA a.s. Brou-
mov, PEJSKAR a spol. s.r.o. Police nad 
Metují.  A v neposlední řadě děkuji panu 
řediteli  Frömmelovi za řekněme ma-
teřské prostředí, kterým je DDM Ulita 
Broumov.

Michal Ticháček
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Gymnázium Broumov 

Nejen inteligentní, 
ale i krásně tančí
Naše studentky se zúčastnily festivalu 

tance Comonia 2014 v Nowe Rudě. V kate-
gorii show dance pro dospělé svěřenkyně 
Heleny Ogriščenkové vytančily 3. místo  
s choreografií All That Jazz na hudbu z mu-
zikálu Chicago. Pohár a bronzovou medaili 
si vytančily Sára Nepilá, Anna Hovorková, 
Alžběta Pelánová, Tereza Vodňanská, Petra 
Svobodová, Jana Grunerová, Jana Kejzlaro-
vá a Ivana Čuříková.                                      (mk)

Klasický tanec Barbory 
Hovorkové oceněn třetím 
místem
V celostátní soutěži v klasickém tanci 

pro amatérské baletky a tanečníky „Pardu-
bická arabeska“ získala Barbora Hovorková 
3. místo. Svěřenkyně učitelky tance na Zá-
kladní umělecké škole v Broumově Heleny 
Ogriščenkové tančila choreografii Umírají-
cí labuť na hudbu francouzského skladatele 
Charlese Camille Saint - Saënse. 

Blahopřejeme ke skvělému výkonu. 
Milan Kulhánek

 

Martin Přibyl nejlepším 
matematikem okresu
 
Martin Přibyl z primy vyhrál Matematic-

kou olympiádu kategorie Z6 (okresní kolo), 
Vojtěch Salaba ve stejné kategorii obsadil 
4. místo. V kategorii Z 8 skončil Jan Rusin  
z tercie na 5. místě. 

Děkujeme za vzornou reprezentaci 
školy.

Studentské volby 2014
06.05.2014
 Na konci dubna se v rámci akce Student-

ské volby, kterou pořádá společnost Člověk 
v tísni, konaly i v naší škole „eurovolby“. Vy-
hrála TOP 09 a Starostové, na druhém mís-
tě ANO 2011 a třetí místo obsadila Česká 
pirátská strana. Děkuji všem, kteří využili 
svého práva a šli volit. Výběr skutečně správ-
ného politika mnoho závisí na vyspělosti 
voliče, na tom, je-li schopen rozpoznat, co je 
opravdu vhodné. V demokracii proto záleží 
na politické vyspělosti každého jednotlivého 
občana, aby si ujasnil, co vlastně chce, a byl 
schopen rozpoznat, kteří politici jsou ochot-
ni a schopni mu jeho tužby naplnit.   Šára

 

 Volejbalistky páté
 V Okresní kole v odbíjené starších žákyň  

naše dívky  (z kvarty - P. Blažková, E. Jando-
vá, M. Jansová, A. Krejcarová, D. Špačko-
vá, E. Hartmanová, H. Dušková, z tercie A. 
Pouznarová z tercie) vybojovaly 5. místo.

                                                         K. Strašilová

Poslední dubnový pátek proběhlo poslední zvonění oktávy a 4. A broumovského gym-
názia. S noblesou, kultivovaností a nápady. Třešničkou na dortě bylo téměř profesionál-
ní vystoupení „školní“ kapely před budovou gymnázia. Popřejme studentům pevné nervy  
u maturitní zkoušky, úspěšné přijímací zkoušky na vysokou školu a dobrý start do dalšího 
života.                                                                                                                                   (mk)

Okresní Pythagoriáda
v naší režii
Okresní kolo Pythagoriády: 
kategorie 6: 1. Miroslav Kuře, 3. Martin 

Přibyl, 7. Vojtěch Salaba (všichni prima); 
kategorie 8: 1. Jan Rusin, 7. Pavel Plšek  

(všichni tercie). 
Děkujeme za vzornou reprezentaci naší
 školy.                                                            (mk)

Famózní úspěch 
Anny Novotné z 1. ročníku

Anna Novotná z 1. A broumovského 
gymnázia  obsadila vynikající 2. místo  
v Ústředním kole Národní soutěže ZUŠ ve 
hře na smyčcové nástroje v VIII. kategorii - 
housle. Blahopřejeme.                                    (mk)

Karolína 
nejlepší v republice

 Karolína Soukupová, studentka sekun-
dy broumovského gymnázia, vybojovala  
v barvách ZUŠ Police nad Metují, 1. místo  
v celostátní soutěži ZUŠ  ve hře na violonce-
llo. Blahopřejeme ke skvělému výsledku. 

                                                                             (mk)

Gymnazisté přírodovědci 
opět zářili

 V Okresní soutěži v poznávání živočichů 
a rostlin se nejvíc dařilo   studentkám vyšší-
ho gymnázia v kategorii A. Petra Svobodová 
ze 2. ročníku   zvítězila před Marcelou Led-
vinovou ze sexty. Druhé místo získala také  
Anežka Schönová z tercie (kategorie C)  
a Karolína Soukupová ze sekundy  se umísti-
la na skvělém 4. místě. 

Děkujeme za výbornou reprezentaci 
školy   a přejeme hodně úspěchů v krajském 
kole.                                                        Z. Cikrytová

Klára Ištoková 7. v kraji
 V Krajském kole Olympiády v českém ja-

zyce kategorie II. vybojovala Klára Ištoková 
ze sexty skvělé 7. místo. Blahopřejeme. (mk)
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Broumovská pouť 
Broumovské pouti letos náleží datum 27. 

6. – 28. 6. 2014, místem konání je parkoviště 
u Městského úřadu a Schrollův park. Zveme 
Vás na bohatý program. Páteční odpoledne 
bude patřit broumovským kapelám a kapele 
SkÁ N´DaaL z Hradce Králové, večer za-
končí hudební skupina Ledvin Stones. Na 
sobotu jsme pro Vás připravili prodejní stán-
ky, soutěže pro děti a bohatý doprovodný 
program. V rámci doprovodného programu 
vystoupí Jumping Drums = největší instru-
mentář bubnů a perkusí v ČR, objev roku 
2013 Adam Mišík, broumovský rapper MC 
Peca, rocková skupina Abraxas se svými 
hity Karel drogy nebere, Obyčejnej svět, Ka-
ždý den je to jinak aj. 

Krátce po poledni bude čas patřit míst-
ní dechové kapele Broumovanka. Za dětmi 
přijede Michaela Dolinová se zábavným po-
řadem „Letní sněhánky“, ve kterém se děti 
dozví, jak se dá poznat z oblohy zítřejší po-
časí. Ale nejenom to, počasí se dá poznat i z 
pranostik. Jak moc děti ví, co je to polojasno 
a oblačno, proč chodí slepice brzy spát a co je 
to vlastně fén, se dozví  v písničkách a soutě-
žích, nebude chybět ani společné tancování.

Přijďte se pobavit na broumovskou 
pouť!! Více informací na www.broumov-
-mesto.cz nebo www.facebook.com/brou-
mov

Jitka Exnerová, DiS.
Org. složka Kultura a infocentrum

Noc 
ve svých temnotách většinou něco skrý-

vá. Noc kostelů je jiná – odhaluje, co je ně-
kdy skryté, těžko dostupné, nebo naopak 
nepovšimnuté kvůli samozřejmosti. Nám se 
poštěstilo po letech moci pozvat veřejnost do 
prostoru někdejšího Husova sboru (kostela 
Vzkříšení) ve Velké Vsi v Broumově. Diako-
nie Broumov nám jej pro tuto Noc zpřístup-
nila. Po dlouhé době, kdy byl používán jako 
skladiště materiálu, opět nabyl podoby pro-
storu, v němž se mohou setkat lidé. Základní 
přípravu kostela (vyklizení, sestavu mobi-
liáře) provedla Diakonie, úklid, výzdobu  
a pohoštění připravily sestry z rady starších. 

Již v podvečer horkého dne se zde sešly 
děti, jejich pedagogové, rodiče a prarodiče 
k hudebnímu vystoupení ZUŠ Broumov. 
Koncert vyzněl nádherně jak díky dobré pří-
pravě malých a mladých hudebníků, tak díky 
skvělé akustice kostela a potěšil všechny pří-
tomné. Od posluchačů se dalo zaslechnout 
vzpomínání, kdy naposled přišli pod klenbu 
kostela, pro jiné to byla první příležitost... 

V průběhu večera pak přicházely skupin-
ky zvědavých návštěvníků. Bohatý sborový 
program začínal májovou pobožností, jíž se 
zúčastnili hlavně „domácí“, kteří přicházejí 
na bohoslužby. Naštěstí ani lijavec a bouřka, 
které se přivalily později, nepřerušily mož-
nost zúčastnit se vyprávění o zahraničních 
zkušenostech dvou členek našeho sboru. 
Dr. Hyťhová mluvila o nedávné návštěvě  
a podobě současného Izraele, Mgr. Havlová 
o loňské výpravě do Taizé ve Francii a zážit-
cích ze zdejší ekumenické komunity. Obojí 
nám přiblížilo promítání fotografií a hudba 
z těchto prostředí. Také výzdoba sboru se 
zaměřila na atmosféru Taizé (mimochodem 
právě koncem tohoto roku bude Praha mís-
tem další Pouti důvěry na zemi, které komu-
nita Taizé koná v různých velkých městech 
Evropy). 

Nechybělo ani pohoštění – např. čajem 
z izraelské byliny, vínem a různými pochu-
tinami. Noc poskytla chvíle k popovídání 
a svědectví. Končila rozebráním „světelné 
cesty“, kterou vždy, když se u nás v modli-
tebně konají noční akce (vigilie vánoční i vel-
konoční), stavíme z lampiček se svíčkami od 
vrat ke vstupu do kostela. 

Noc kostelů jsme si u nás oblíbili. Posky-
tuje možnost prožít setkání v církvi jinak, 
než je obvyklé, což prospívá i těm, kdo se 
pravidelně účastní bohoslužebného života. 
A některé dokonce přivedla do našeho obe-
cenství. 

Ta letošní nám dopřála vstoupit zase do 
liturgického prostoru kostela, kde se věřící 
různých národů a vyznání modlili od r. 1903, 
tedy od doby, kdy byl postaven jako nejmlad-
ší ve skupině proslulých broumovských kos-
telů.                                                                       ( jw) 

Broumovská Diakonie 
– „husitský“ chrám – 

Noc kostelů
Vznosný kostel ve Velké Vsi, okrajové 

části Broumova, postavili němečtí brou-
movští protestanti na začátku 20. století. Po 
válce sloužil naposled jako modlitebna Círk-
ve Československé husitské (dále CČSH). 
Pro nedostatek prostředků na údržbu v něm 
byly bohoslužby ukončeny. Do střechy teklo 
a objekt chátral.

Po revoluci objekt od církve „koupila“ 
za korunu broumovská Diakonie. Opravila 
střechu a objekt celá léta používala jako skla-
diště starého textilu, nábytku a dalších věcí, 
které sbírá po celé republice a po zpracování 
předává v rámci humanitární pomoci dál.

Před chrámovou lodí je malá modliteb-
na, kde se každý týden střídavě setkávají 
věřící církve CČSH a pravoslavní, vedle ko-
lumbárium – místo pro ukládání pohřebních 
uren. Způsob, jakým byl chrám dosud vyu-
žíván, zejména příslušníci CČSH celá léta 
bolestně nesou. Letos, při příležitosti Noci 
kostelů, jim byl dopřán nezapomenutelný 
zážitek. 

Vedení Diakonie pro ně vyklidilo chrá-
movou loď, dalo na místa zbylé kostelní lavi-
ce, uspořádalo zbytky kazatelny, křtitelnice 
a dalších částí původního vybavení a kostel 
otevřelo. Věřící pozvali žáky Základní umě-
lecké školy v Broumově a v pátek, 23. května 
odpoledne, uspořádali koncert. Od malých 
dětí přes dospívající muzikanty až po učitele 
byli všichni výborní a posluchači si vychut-
nali nejen elán a umění muzikantů, ale obdi-
vovali vznosnou krásu a dokonalou akustiku 
kostela.

„Až nám běhal mráz po zádech“, shodli 
se starší věřící, kteří pamatují kostel, ješ-
tě než byl v druhé polovině 80. let uzavřen.  
A slzy v očích měli i při májové bohoslužbě, 
kterou tu farářka Jana Wienerová po desít-
kách let sloužila. Svým sopránem („husit-
ské“ bohoslužby se převážně zpívají) roze-
zvučela chrámovou loď a její hlas kouzelně 
zněl akusticky dokonalým prostorem.

Žádný div, že po bohoslužbě stáli všichni 
pod vysokou klenbou kostela a spřádali sny, 
jak by bylo krásné, kdyby Diakonie už chrám 

jako skladiště nepotřebovala a půjčovala jim 
jej o nedělích a církevních svátcích k boho-
službám, mohli tu pořádat koncerty a zvát 
umělce nejen z Broumova. 

Každý, kdo do kostela ve Velké Vsi  
v rámci „Noci kostelů“ přišel, jim splnění 
snu upřímně přál. Všichni doufají, že dojde  
k dohodě mezi Diakonií a CČSH a chrám 
bude možno dál používat k jiným, vzneše-
nějším účelům, než jako skladiště starých 
hadrů. Protože tak krásný a rozlehlý prostor 
v Broumově, mimo hodně odlišných kato-
lických kostelů, není. Má úplně jiné kouzlo  
a hodně se od nich odlišuje.

Přejme Diakonii, aby se jí dařilo a moh-
la svůj majetek, krásný kostel, poskytnout 
k důstojnému využívání broumovským ne-
katolickým církvím i pro kulturní pořady, 
věnované veřejnosti. O své dobré vůli již pře-
svědčila.                                                  J. Horkel
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Z činnosti Policie ČR
• Zloděj, o kterém jsme psali, že se do-

pustil patnácti vloupání a byl stíhán na svo-
bodě, kradl dál a dopustil se několika dalších 
vloupání, je nyní ve vazbě a čeká na soud.

• V tomto měsíci byly opět časté krádeže: 
Stíhán je muž, který vykradl byt (nábytek, 
osvětlovací tělesa a další věci). V dalším 
domě došlo k vloupání. Ztratila se hi-fi věž, 
vařič a další věci.

• Dosud neznámý pachatel vykácel v Šo-
nově několik stromů a dřevo odvezl.

•  Sousedé oznámili policii rozbíjení oken 
a pokus o vniknutí do domu. Pachatel byl za-
jištěn. 

• Muž odebral zboží, které nezaplatil. 
• Ukradený přívěsný vozík za auto byl 

později nalezen odstavený.
• Nezletilci byli přistiženi při krádeži 

šroubů na železnici. Šrouby byly vráceny.
• Byla vykradeny další tři kůlny. Ztratily 

se pneumatiky, sekačka, vařiče a další věci.
• Došlo k rozbití okna a vloupání do lé-

kařské ordinace. Odcizena byla finanční 
hotovost.

• Zloděj využil několika minut nepří-
tomnosti barmanky a  ukradl z pokladny 11 
tisíc korun. Později byl při dalších krádežích 
mimo Broumov dopaden. 

• Zloděj kradl slepice. Jednu zabitou ne-
chal na místě, druhou si odnesl.

• Z železniční cisterny bylo ukradeno 
280 l motorové nafty,

• Z chalupy byly ukradeny radiátory to-
pení a vodovodní baterie.

• Muž, který odcizil potraviny v pro-
dejně, půjde před soud, protože se jednalo  
v posledních dvou letech o opakované krá-
deže.

• Třikrát nebylo zaplaceno předepsané 
výživné na děti.

• Majitel firmy podal stížnost na bývalé-
ho zaměstnance, který využíval data ze slu-
žebního počítače.

• Čtyřikrát došlo ke střetu aut s přebíha-
jící zvěří.

• Jako loupež bude překvalifikována krá-
dež mobilního telefonu, který pachatel vytr-
hl kolemjdoucímu majiteli z ruky.

• Několik řidičů bylo přistiženo při neo-
právněném řízení auta:  jeden měl 1,64 pro-
mile alkoholu, druhý řídil pod vlivem omam-
ných látek (amfetamin). Řidiči traktoru bylo 
naměřeno 1,9 promile alkoholu, Další jel bez 
řidičského průkazu.

• Na objednávku po internetu došel po-
škozený tablet, ale reklamace nebyla přijata.

• Žena si na poště pokusila neoprávněně 
vyzvednout finanční částku.

• Nejčastěji vyjížděla policie k domácímu 
násilí a rvačkám: Jeden incident skončil zlo-
meninou nosu, vyhrožování mezi druhem a 
družkou skončilo fyzickým násilím, v dal-
ším případě muž fyzicky napadl družku, ale 

spadla na něj skříň a musela ho do nemocni-
ce odvézt pohotovost. 

• Třikrát došlo  k fyzickému napadení 
družky bezdomovcem, kterému byl se ženou 
zakázán styk. Nakonec byl tento poslední 
útok kvalifikován jako trestný čin. 

• Šetří se ublížení na zdraví, k němuž 
došlo při hádce dvou mužů. Jeden z nich byl 
udeřen do spánku lahví a ošetření rány si vy-
žádalo 16 stehů.

Na Broumovsku bylo zaznamenáno více 
trestných činů než na větším Jaroměřsku, 
ale Broumov stále v okrese vede v počtu 
objasněných případů. 

 Za informace děkujeme komisaři  Slišovi     

Dobří lidé ještě 
nevymřeli
 Koncem dubna jsem ztratil před poli-

klinikou všechny klíče. Neznámý nálezce je 
odevzdal v lékárně, a tak jsem druhý den je 
dostal. Děkuji neznámému nálezci. Kdo ví 
.jaké jsou s tím komplikace, také jej ocení.   

   J. Sedlák Broumov

Telefonní seznam
budova ETIC, 
spol. s r. o. Broumov
Praktičtí lékaři:

MUDr. Kučera Petr 491 524 754
MUDr. Kmoníčková Zora 491 426 274
MUDr. Dvořáčková Iva 491 814 709
MUDr. Turčíková Zuzana 491 424 857
MUDr. Peroutka Ivo 491 424 333

Odborní lékaři:
MUDr. Falta Jan  491 420 472
MUDr. Šenk Jaroslav 491 420 472
MUDr. Novák Ivo  491 424 876
MUDr. Kleprlík Bohumil 491 520 117
MUDr. Hradil Bedřich 491 423 415
MUDr. Černohorská Hana 606 443 820
MUDr. Dostál Aleš  602 780 570

Stomatologie:
MUDr. Růžička Ladislav 603 479 084
MUDr. Růžička Lad. ml. 603 479 132
MUDr. Houštěk Petr  602 333 466

Ortodoncie:
MUDr. Růžičková Marcela 773 525 150

Ostatní:
Rehabilitace  494 420 963
Zubní laboratoř  491 521 071
Lékárna   491 523 606
Všeobec. zdrav. pojišťovna  491 420 207
Domovník  605 766 174
Jednatel společnosti 491 420 390

Zpráva o činnosti 
Městské policie

Městská policie:
•  asistovala Rychlé záchranné služ-

bě při ošetření opilého muže v parku 
Alejka,

• v blokovém řízení řešila přestupek 
proti občanskému soužití v ul. Dukel-
ská,

• řešila drobné krádeže v obcho-
dech,

• na služebně MP uspořádala bese-
du se žáky 1. třídy ZŠ Masarykova,

• odchytla hada na zahradě ZŠ 
Hradební,

• v obci Rožmitál odchytla a násled-
ně umístila  5 psů do městského útulku,

• asistovala Rychlé záchranné služ-
bě při  převozu agresivního pacienta do 
nemocnice,

• zajistila nález  trezoru v korytě 
řeky,

• ve spolupráci se sociálním odbo-
rem provedla kontrolu  
v bytech rodin s nařízeným dohledem,

• asistovala pracovníkům správy 
majetku města při předání bytu v ul. 
Soukenická,

• zajistila a předala Policii ČR 
osobu, na kterou byl vydán příkaz k 
předání do výkonu trestu,

• zajistila osoby, kterým vadilo 
přechodné dopravní značení, které 
převracely a házely do vozovky,

• v ul. Havlíčkova zjistila a předala 
Policii ČR mladíky, kteří poškodili 
závory u železničního přejezdu, 

• asistovala pracovnicím sociální-
ho odboru při kontrole klientů v obci 
Šonov, 

• asistovala pracovnicím  finanční-
ho odboru při exekučním řízení.

Za MP R. Havelka

V rámci Broumovské pouti 
se dne 28. června 2014 uskuteční  
ve spolupráci s MP Jaroměř 
ukázka výcviku služebních 
psů městské policie 
Začátky ukázek budou  v 9.00 
a  v 11 hod.  ve Schrollově parku. 
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Judoclub Broumov 
informuje

10. 5. 2014 SE V Novém Bydžově konalo 
druhé kolo Regionálního poháru v kategorii 
žactva.

Umístění našich judistů:  
Jan Lorenc 4. místo
 Nikolas Letzel  1. místo
Anna Freiwaldová  1. místo
 Ondřej Vaněček 2. místo
Když bych měl zhodnotit vystoupení 

našich čtyř zástupců oddílu, tak bojovnost 
rozhodně nikomu nescházela. Jednoho však 
pochválit musím, a to Nikolase Letzela. Měl 
nejvíc soupeřů a své první místo si musel tvr-
dě vybojovat. 

18.5.  a 24.5. odjíždíme na turnaje 
do Polska. 
                     

Úspěšný  prodloužený  
víkend našich 

orientačních běžců 
z oddílu Ulita-HOBRA 
Orienteering Broumov

Prvním závodem bylo čtvrteční Mistrov-
ství České republiky ve sprintu ve Znojmě. 
Přestože oba závodníci, Ondra Volák a Jan 
Rusin, startovali ve starší věkové kategorii 
H16B na trati 1.8 km, dosáhli výborného 
umístění.  Honza skončil na vynikajícím 5. 
místě se ztrátou na prvního 1.14 min., Ondra 
obsadil výborné 28. místo z celkového počtu 
47 závodníků z celé republiky!

Broumovský box získal opět zlato na MČR
Broumovský Herbert Brause se ve dnech 9. – 11. května zúčastnil Mistrovství repub-

liky juniorů v boxu, které se konalo v Chlumci u Ústí nad Labem. Po loňském zisku titulu 
v kategorii kadetů v letošním roce Herbert postoupil do starší kategorie juniorů. Po dvou 
zápasech, které ho posunuly do nedělního finále, získal cenný zlatý kov a titul mistra ČR.

V pátečním utkání s Kamilem Hladkým z Pískovce poslal „Herby“ ve druhém kole sou-
peře dvakrát do počítání a zvítězil technickým KO (TKO). Poctou pro „Herbyho“ byla sku-
tečnost, že ho v pátečním zápase koučoval nejznámější a nejúspěšnější český boxer Lukáš 
Konečný.

Sobotní duel s Ondřejem Klapkou z Olomouce o postup do finále probíhal ještě více jed-
noznačněji, když broumovský boxer soupeře deklasoval již v prvním kole se stejným verdik-
tem rozhodčích, a to TKO. 

Finálový duel, který byl avizován pořadateli na nedělních 12:00, se pro zranění soupeře 
neboxoval, a tak podle pravidel České boxerské asociace titul připadl našemu borci Herber-
tu Brausemu. 

Tímto gratuluji Herbertovi a děkuji celému realizačnímu týmu v čele s trenérem Kami-
lem Grimem, zejména pak Mirkovi Brausemu, otci Herberta.                      Jaroslav Rojkovič

Z broumovského sportu 

Po dni volna čekala na kluky sobotní 
účast v Žebříčku B Čechy u Landštejna.

Na klasické trati v délce 4,2 km si Ondra 
Volák doběhl pro vítězství ve své kategorii 
H14B. Jan Rusin se umístil na 15. místě, při 
celkové účasti 54 závodníků z celých Čech!

V neděli proběhl závod na krátké trati  
v délce 3,2 km.  Jan Rusin skončil na 4. mís-
tě, Ondra Volák na 6. místě! Tohoto závodu 
se zúčastnilo 50 závodníků z celých Čech.

Tento víkend 8. 5. - 11. 5. byl ve znamení 
výborných výsledků jak Honzy, tak Ondry, 
oba prokázali psychickou a fyzickou odol-
nost a zúročili vše, co se naučili v tréninku. 

Jen tak dál, gratulujeme!
Za oddíl  trenér  Radek Kolář

Jan Rusin

Ondra Volák
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Tenisové kurty 
Broumov otevřely 
novou letní sezónu

Tenisový oddíl - TJ Slovan Broumov ote-
vřel sezónu 2014 krajskou soutěží mladších 
žáků doma s Lokomotivou Trutnov B. Ne-
dělní ráno 4. 5. 2014 bylo opravdu chladné, 
a proto byl zápas z 9. hodiny přesunut až 
na 10.00 hodin. Hrací systém je v této sou-
těži opravdu bohatý:  4 dvouhry chlapců,  
2 dvouhry děvčat a potom 2 čtyřhry chlap-
ců a 1 čtyřhra děvčat. Z důvodu nemoci  
v obou družstvech nemohly být odehrány 
všechny zápasy. Po dvouhrách vedl Brou-
mov 3:2, ale ve čtyřhrách scházelo potřeb-
né sportovní štěstíčko. Výslednou těsnou 
prohru broumovských žáků 4:3 ale všichni 
příznivci broumovského tenisu berou spíše 
jako úspěch. Děti trénují prvním, někteří 
druhým rokem a teprve sbírají zkušenosti  
v mistrovských utkáních.

Dík patří všem členům oddílu za skvělou 
přípravu kurtů, všem sponzorům a hlavně 
Městu Broumov za finanční podporu.

Tenisový oddíl – TJ Slovan Broumov 
zve všechny příznivce tenisu, aby si při-
šli zahrát a také fandit na mistrovská 
utkání, která jsou uvedena na našich 
stránkách http://www.tenisbroumov.
cz/ .

dá přednost jízdnímu kolu, má na výběr 
mezi dvěma trasami. Buď se projede 30 km 
po obcích Broumovska a pod Stěnami nebo 
se vydá na šedesátikilometrovou projížďku  
a bude pokračovat po úbočí Javořích hor. 
Delší trasa je sice náročnější, ale za svou 
námahu bude ten, kdo ji zvolí, odměněn vý-
hledy do Broumovské kotliny. Vyčerpání se 
nikdo bát nemusí, na trasách pro pěší i pro 
cykloturisty se nachází několik restaurací. 

Nebojte se nepřízně počasí ani množ-
ství kilometrů. Vy, kteří nepatříte k častým 
návštěvníkům přírody, přijďte se přesvědčit 
o tom, že pohyb na čerstvém vzduchu pa-
tří k nejúčinnějším relaxačním činnostem  
a že“náš“ kousek přírody se právem řadí  
k nejkrásnějším místům Česka. 

Více informací k Putování a k činnosti 
KČT Broumov najdete na http://www.kct-
broumov.unas.cz.

(Za KČT Broumov J. Chaloupková)

Vydejte se s námi 
do přírody
Klub českých turistů Broumov vás zve 

na 20. ročník Putování Broumovskem.  
V sobotu 14. června se přijďte zapsat na start 
Putování na fotbalové hřiště (vedle Křinické-
ho sídliště) mezi 7. a 10. hodinou. Obdržíte 
mapku cesty s podrobným popisem trasy, 
takže se nemusíte bát, že budete bloudit. Na 
cestu se můžete vydat pěšky nebo na kole. 
Pěší turisté mají na výběr z pěti tras: 15, 20, 
28, 35 a 44 km. Nejkratší patnáctikilomet-
rová trasa vede po pohodlných cestách pod 
Broumovskými stěnami, takže ji mohou ab-
solvovat i turisté s dětskými kočárky nebo  
s malými dětmi. Ostatní trasy vás zavedou 
do skal, projdete nejatraktivnější partie 
Broumovských stěn: Hvězdu, Slavný, Bo-
žanovský Špičák či Strážní horu. Ten, kdo 

Mladí broumovští 
tenisté bodovali 
v Nové Pace
Krajská tenisová soutěž mladších žáků 

pokračovala v neděli 18.5.2014 již jednou 
odloženým zápasem v Nové Pace. Chladné 
a deštivé počasí během minulého týdne se 
koncem víkendu umoudřilo a dovolilo mla-
dým tenistům porovnat natrénované doved-
nosti. Ač byli naši tenisté oslabeni o jednoho 
nemocného hráče, a tím už při nástupu pro-
hrávali 2:0, dokázali svojí bojovností po-
stupně otočit výsledek na svoji stranu. Za ví-
tězství 5:4 patří poděkování: Emílii Ježkové, 
Hance Semerákové, Filipu Ptáčkovi, Zdeň-
ku Hartmanovi a Vojtovi Vojtěchovi. Další 
utkání hrajeme doma s vedoucími Hořicemi 
příští sobotu 24.5.2014 od 9 hodin.

 
Více informací na:
http://www.cztenis.cz/mladsi-zactvo/

druzstva/sezona/2014/soutez/4373/zapas-
-zapis/5                                             M. Teichman
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Plníme přání 
seniorům
Možná jste někdy slyšeli o aktivitě Pl-

níme přání seniorům, kterou každoročně 
pořádá společnost Sodexo. V principu jde 
stručně o to, že tato firma shromáždí přání 
seniorů – jednotlivců nebo zařízení, která 
o seniory pečují. Přání mohou být různého 
charakteru, jsou limitována jen částkou.  
množství nashromážděných přání pořada-
telé vyberou 40 „nej“ a ta zveřejní na webu 
www.pnime-prani-seniorum.cz. 

Až do 30. 6. 2014 si tam mohou dárci 

Poděkování
Velký dík patří panu Cirklovi, který nám 

již léta pravidelně poskytuje ozvučení - mi-
krofony při konání našich valných hromad. 
Moc si této spolupráce vážíme. Tato služba je 
pro nás nepostradatelná vzhledem k našemu 
věku a u někoho i k zdravotnímu postižení. 
Uvědomujeme si, že to není dokonalé - ideál-
ní, ale bez mikrofonů by nebylo možné ozvu-
čet velký sál restaurace Střelnice.

*
Velký náš dík a obdiv patří paní Kateřině 

Němcové a panu Miroslavu Ticháčkovi za 
jejich práci s dětmi. Taneční vystoupení dětí 
na naší valné hromadě se moc líbilo. Účast-
níky schůze bylo hodnoceno velkým potles-
kem. Dík patří i rodičům dětí. Nacvičování 
tanců není určitě snadné a vyžaduje velkou 
trpělivost a obětování osobního volna. 

Chtěla bych se ještě zmínit, že tyto děti 
jely v sobotu 26. 4., dva dny po naší schůzi, 
na soutěž do Nového Města nad Metují, kde 
byly úspěšné, skončily na prvním místě. Bla-
hopřejeme, jen tak dál.

Vystoupení této skupiny vřele doporu-
čujeme všem spolkům, které potřebují svoje 
schůze zpestřit kulturním vystoupením.

Věroslava Jansová
Občanské sdružení - Sdružení zdravotně 

postižených Broumov

vybrat přání, které by chtěli pomoci splnit 
a přispět libovolnou částkou. Dárcem může 
být kdokoli, kterýkoliv občan nebo firma. 

Atraktivnost této akce spočívá v tom, že 
společnost Sodexo každou darovanou část-
ku automaticky zdvojnásobí.

Uznejte, že myšlenka je to vskutku zají-
mavá, a tak jsme neváhali a na základě výzvy 
jsme se do tohoto projektu jako domov pro 
seniory letos přihlásili. 

Naším přáním bylo pořídit nový, výkon-
nější a snadno ovladatelný plynový zahradní 
gril a zpestřit tak naše společná posezení se 
seniory na zahradě, na terase nebo v nově vy-
budovaném altánu.

Toto naše přání bylo vybráno do užšího 
výběru a najdete ho na webu http://www.pl-
nime-prani-seniorum.cz/cs/detail-prani/82 
- zahradni - grilovani

Pro splnění našeho přání je potřeba na-
shromáždit 11 500,- Kč, s přispěním společ-
nosti Sodexo vlastně jen 5 750,- Kč. 

Pokud Vás tato informace oslovila a rádi 
byste i třeba „jen“ drobnou částkou podpo-
řili splnění tohoto přání, navštivte, prosím, 
uvedené webové stránky a nechte se vést jed-
noduchým návodem, jak platbu provést.

Pokud nechcete či nemůžete hledat na 
internetu, a přesto byste chtěli tuto myšlen-
ku podpořit, navštivte nás v domově pro se-
niory osobně a jistě najdeme způsob, jak tuto 
Vaši pomoc zrealizovat. Ráda se Vám bude 
věnovat sociální pracovnice Martina Pavlín-
ková, DiS. (tel. 491 814 009) nebo paní ředi-
telka M. Kubalíková (tel. 774 450 631).

Děkujeme Vám a radujeme se z toho, že 
stále jsou okolo nás lidé, kteří nemyslí jen na 
své osobní blaho, ale dokážou vidět a pomá-
hat naplňovat potřeby i těch, kteří si už sami 
pomoci nemohou.

Ing. Milada Kubalíková
Ředitelka Centra sociálních služeb 
Naděje Broumov
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Adršpašský klenot
Byl prvomájový den a slunce zlatilo ten 

kouzelný kout - Adršpach! Místo, kam smě-
řují kroky horolezeckého národa, turistů  
a milovníků přírodních krás. A právě 1. 
května se konalo slavnostní otevření Adr-
špašského zámku, bývalého sídla šlechtické 
rodiny Nádherných.

Na prostranství před zámkem se od brz-
kých hodin shromažďovaly stovky těch, pro 
které jsou Adršpašské skály druhým domo-
vem. Bylo tu vidět lezce ze 60. let 20. století, 
jejich dospělé potomstvo i robátka, nesená 
v náručích otců a dědů. Ze všech cípů naší 
vlasti přijeli drsní chlapíci v džínách i zdatné 
lezkyně a objetí a bodrý hovor vyplňovaly če-
kání na zahájení slavnosti. 

Po desáté hodině se před mikrofonem 
střídali ti, kterým patří velký dík a obdiv 
za to, že zámek Adršpach dnes patří obci, 
horolezcům a českým lidem. Projevy paní 
starostky , pana místostarosty Kozára, pana 
Bohumila Sýkory, Vladimíra Procházky 
- alias Chrousta a všech dalších byly neo-
kázale upřímné, nebyly přečtené z předloh, 
nebyly prošpikované frázemi a cizími výrazy 
- byly prostě krásné! Připadalo mi, jako by se  
na chvíli vrátila doba Jana Masaryka s jeho 
přímostí a citem pro lidi.

Tolik práce bylo vykonáno a ještě více 
překážek překonáno, aby se zámek dostal do 
českých rukou a sloužil jako informační cen-
trum s expozicí horolezeckého materiálu,  
a z úst řečníků nepadlo jediné slovo sebe-
chvály! V zámku jsme viděli krásné fotogra-
fie z lezení, zhlédli jsme film Kobylí hlava o 
síle přátelství, kde nezáleží, jsi-li Čech nebo 
Němec. Dojemná je expozice staré horole-
zecké výstroje - rozedrané kletry, lezecké 
boty, děravé bačkory, smyčky, skoby, kruhy, 
kladiva, cepíny, ba dokonce i tibetský zvon.

Srdce jihne, lidé si pozorně prohlížejí 
každý kus, žasnou, diskutují, vzpomínají. 
Všude vládne duch společně prožívaných 
chvil - někdy i celého lezeckého života. Jsou 
tu lezci, kteří se dotkli skály v Ádru ve svých 
osmnácti letech a dnes je zdobí šediny. Nic 
tu není vyumělkované a všude vládne dobrá 
nálada, je oceňováno bohaté občerstvení.

Díky slavnostnímu otevření zámku to 
byl den plný krásy, kamarádství a obyčejné-
ho lidského pocitu štěstí. Díky všem, kteří 
se zasloužili o tento zázrak a mnoho štěstí  
a dobrých cest i prvovýstupů lidu horolezec-
kému!                                  Dana Jarošová

Co mne napadá
Projíždím-li mnohem menšími městy 

- Policí a Teplicemi nad Metují - přemítám, 
jak je možné, že v nich přetrvávají obchody 
s názvy knihkupectví. V Polici je sice prodej 
knih kumulován do loga KNIHY - HRAČ-
KY - PAPÍRNICTVÍ, ale čtenář si v pro-
dejně najde vždy svého oblíbeného autora.  
V Broumově jsme měli po celá desetiletí re-
presentativní prodejnu knih a obrazů, po 
léta vedenou Miloslavem a Janou Hrábko-
vými.  Na knižní novinky čekaly i celé fron-
ty dychtivých čtenářů. Tato prodejna byla 
vyhledávána  nejen broumovskými zájemci  
o umění, ale svůj čas tam trávili i návštěv-
níci z jiných měst. S nástupem roku 1990 
zmizela firma Kniha Pardubice z Broumova  
a krásné prostory už nikdy nesloužily prodeji 
knih. Nová doba přinesla vlnu soukromého 
podnikání, ale Dáša Adamová, která v ulici 
gen. Svobody otevřela obchůdek s knihami 
a také i další pokus prodeje knih v Opočen-
ského ulici ztroskotal. Dnes prostě Broumov 
prostě nemá ani náznak knihkupectví.

Snad by řešením byla alternativa prodeje 
knih spojená s antikvariátem a prodejem re-
produkcí obrazů a pohlednic s historickým 
zaměřením. 

A co mne napadá, dívám-li se na fotogra-
fie hororových domů s bortícími se zdivem  
a zatlučenými okny, znovu zveřejněné  
v Broumovských novinách, které nikdo 
neobývá a nikdo neudržuje. Pan prezident 
republiky ve svém projevu 17. dubna zazna-
menal pouze jednu ruinu se zabedněnými 
okny, i když jich máme daleko více! Prý jsou 
jejich majiteli soukromé osoby - spekulanti - 
a město s nimi nemůže navázat dialog. My-
slím, že musí existovat právní kličky k po-
stižení těchto nezodpovědných osob. Nebo 
budeme stále spoléhat na „zub času“, který 
ruiny zdemoluje, a vše tak vyřeší?

A co mne potěšilo na prezidentově pro-
jevu? Jeho pocit, že přijel do ryze českého 
města, které už má své tradice, moře občan-
ských iniciativ v kultuře i ve sportu. Vždyť to 
byl také běh na dlouhé trati, nežli se z němec-
kého Braunau vybudovalo dnešní přívětivé 
místo pro život! Za dlouhých 69 let město 
urazilo obrovský krok kupředu. Takže přeje-
me našemu Broumovu jen dobré, pracovité  
a zodpovědné občany, a hlavně mír!

                                                   Dana Jarošová

Májová setkání
Stalo se nepsaným zvykem, že školní 

sjezdy se přesunuly z podzimních setkání 
na měsíc květů a lásky. Snad je tu určující, 
že náš maturitní ročník už dlouho nepatří do 
kategorie mládí. Jen mizivé procento je ješ-
tě v pracovním poměru a osoby samostatně 
výdělečně činné snižují úměrně věku svou 
aktivitu.

Den setkání jsme měli stanovený na 17. 
květen, a to se jako z udělání čerti ženili. Po-
ryvy silného větru a vytrvalý déšť vykonaly 
své. Někomu počasí znemožnilo cestování  
a my, kteří jsme do hotelu Manor House do-
razili, jsme byli smáčeni až na kůži.

Ale nic už nebránilo tomu, abychom se 
radostně objali a ve vzpomínkách vrátili do 
let naivity, snů o životě - prostě do mládí.  
I když jsme se snažili neučinit ústředním té-
matem diagnostiku našich neduhů, přesto 
jsme cítili, že léta železného zdraví jsou ta-
tam. Ale to společné, nikoho nešetřící stár-
nutí, nám jako by dodalo sílu a hned jsme se 
cítili zdravější. Ze třídy nás navždy odešlo 
šest, a tak i jim patřila vroucí vzpomínka.

A proč jsem si vůbec zvolila toto téma?
Posledním trendem doby v oblasti vzdě-

lávání je snaha o vyučování dětí doma sa-
motnými rodiči, nebo placenými pedagogy. 
A to je to, co mne zneklidňuje! Uvědomují si 
tito rodiče, že své děti zbavují velkého daru? 
Daru pospolitosti, návyku vzájemné tole-
rance, zdravé soutěživosti a zocelování tím, 
že ve třídě je celý kaleidoskop jiných povah, 
kde se dobro potýká s chybami, kde se vy-
brušuje budoucí dospělý člověk?

Vždyť dnešní společnost je tak atomi-
zovaná, lidé se uzavírají jeden před druhým 
do svých bytů, děti jsou nadměrně hlídány 
a dopravovány auty do škol a zájmových 
kroužků.

Jak blahodárně působí setkávání lidí, 
kteří jsou si blízcí tím, že spolu vyrůstali, 
hráli kuličky, chodili do škol, do zaměstnání! 
Proto naše sjezdy působí jako povzbuzující 
elixír, spojuje nás pouto společně prožitého 
a naše oči vnímají čas jinak - jakoby se vrátila 
znovu doba her a malin nezralých - jak pravil 
Edmond Rostand ve svém Cyranovi.

A proto si při loučení říkáme na shle-
danou. Na shledanou za rok zase přijdeme  
a budeme veselí a zbavení tíhy let. Bude nám 
opět osmnáct a před námi bude ležet celý ži-
vot se svým mořem času.

Dana Jarošová
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Společenská 
kronika

„Kouzlo štěstí nespočívá v bohatství ani 
v kráse, ale v harmonii dvou srdcí, která pa-
tří k sobě.“

Na společnou cestu životem 
vykročili snoubenci:
Matěj Červinka a Iveta Holečková

Juan Carlos Conde Ibarra a Tereza 
Nováková

Rozloučili jsme se s :
Josefem Marešem
Aloisem Dočekalem
Hanou Peroutkovou
Julií Richterovou
Marií Klesalovou
Zlatou Vackovou
Bohumilem Potočkem
Růženou Lochmanovou
Vlastou Vajsarovou
Ludmilou Ducháčovou
Irenou Šlesarikovou
Jaromírem Škorpilem
Hanou Hronovskou

Za SPOZ N. Burdychová, matrikářka

Průvody Božího Těla
Ještě i dnes žijí lidé, kteří si pamatují 

tzv. průvody Božího Těla. Ve čtvrtek nebo 
v neděli po Nejsvětější Trojici (9. neděle po 
Velikonocích) se ve městě či na vesnici za-
stavil čas, aby všichni katoličtí věřící vzdali 
hold jednomu z ústředních tajemství své víry 
– totiž, že Bůh Ježíš Kristus zůstává s lidmi 
ve Svaté hostii, čili v prosté „oplatce“ z vody 
a mouky, která se během mše stane Tělem  
a Krví samotného Božího Syna. Toto základ-
ní přesvědčení je staré jako Církev sama. 
Dokazuje to třeba i mučednická smrt sv. 
Tarsícia (+ 257), který umírá ve věku cca 
dvanácti let jenom proto, že nese vězněným 
souvěrcům svaté přijímání, které nechce vy-
dat pouličním ničemům. 

Na to, že Kristus je v kostele přítomen 
v oné prosté, ale přitom proměněné hostii  
v tzv. svatostánku, poukazuje tzv. věčné 
světlo. To svítí právě před zmiňovaným sva-
tostánkem, kde se uchovává Tělo a Krev Ježí-
še Krista jako konsekrovaná hostie a zbožný 
věřící před sanktuáriem pokleká. Pod způso-
bou vína by to bylo možné svátost uchovávat 
taky, ale asi jenom v našich nevytápěných 
broumovských kostelích.

Samotná slavnost Božího Těla a Krve má 
svůj původ už ve 12. století, od které doby 
třeba kněz pozdvihuje posvěcenou hostii 
po proměňování. Stejně tak kalich, většinou 
s bílým mešním vínem, které se preferuje  
z praktických důvodů. 

Papež Urban IV. zavedl svátek pro celou 
Církev v roce 1264, čili právě před 750 lety. 
První zmínka o průvodu Božího Těla pochá-
zí z Kolína nad Rýnem a je mladší jenom o 10 
let.                                               P. Martin Lanži   

Nedělní mše sv. 
– červen 2014 

1. června
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Ruprechtice    17:00 hod

8. června
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Vižňov   17:00 hod

15. června
Heřmánkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Šonov, sv. Markéta 17:00 hod

22. června
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Ruprechtice  17:00 hod

29. června
Božanov  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
  

Mše sv. v týdnu, 
Broumov – červen 2014

Pondělí   xxx xxx  xxx
Úterý      klášterní k.  18:00 hod
Středa    k. sv. Václava  18:00 hod
Čtvrtek   děkanský k.  07:20 hod
Pátek        děkanský k.  15:00 hod
Sobota     hřbitovní k. PM  08:00 hod*

Svátost smíření 20 min. před každou mší 
svatou.
+ 7. 6.: P+P, od 9:00 hod (1. sv. přijímání) 
+ poslední sobota v měsíci, P+P 9:00 – 

10:00 hod.

Z broumovské 
farnosti 

Poděkování
Dovolte mně, abych jménem nej-

mladších jubilantů touto cestou po-
děkoval za milé setkání, které všem  
v květnu narozeným zprostředkovala 
komise SPOZ. Poděkování zaslouží 
nejen dlouholetá předsedkyně  SPOZu 
paní Chejnová a tajemnice paní Burdy-
chová, ale i další obětavé členky. Po-
děkování patří i paní učitelce a dětem, 
které na setkání vystoupily. Nejstarším 
oslavenkyním v květnu narozeným  
a přítomným již bylo 90 let! Také ony 
se zájmem vyslechly připravené pásmo   
a dětem srdečně tleskaly. Přejeme 
SPOZu vytrvalost, spoustu dobrých 
nápadů a vděčných občanů.

Arnošt Obst

Adorace: středa, sv. Václav, 18:30 – 
19:00 hod.

* V sobotu 14. 6. mše sv. jenom v klášteře 
v 11:00 hod – 

Den diecéze (biskup Josef Kajnek).
V sobotu 21. 6. mše sv. jenom v 15:00 

hod. v Křinicích  na statku u Teinarů – Farní 
den.

Svatodušní 
ekumenická 
bohoslužba
se již podruhé uskuteční v broumov-

ském kostele Svatého Ducha, a to v  pátek 6. 
června v 18 hodin.  Za všechny křesťany na 
Broumovsku Vás zvou Jana Wienerová (Cír-
kev československá husitská), Michal Kitta 
(Českobratrská církev evangelická), Milan 
Hýsek (Bratrská jednota baptistů) a Martin 
Lanži (Římskokatolická církev). 

Bohoslužbu doprovodí pěvecký sbor 
Stěnavan.
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Dne 14.5.2014 společně oslavili svá životní jubilea tito naši spoluobčané:
paní Štefánia Rapušáková, pan Vladislav Sodomek, pan Arnošt Obst, paní Jana Janečková, paní Mária Smrčková, 
paní Margit Šidlíková, paní Alžběta Jiroušová, paní Evženie Lelková, paní Adelheid Piknerová, pan Jaroslav Kavalec, 
pan Petr Bejdák, pan Miroslav Otman, paní Zdeňka Mráziková a pan Albert Mrázik.

Všem květnovým oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné spokojenosti.
Za SPOZ Renata Chejnová                                                                                                                                                             Fotografie Lenky Židové

V sobotu 17. května 2014 ožil areál kláštera Májovými trhy a psí kamarádi z útulku byli opět u toho. I přes nepřízeň počasí se sešla 
skupinka lidí, kteří mi přišli pomoci, odvedli pejsky do kláštera a tam se jim celé dopoledne věnovali. Na místě jsme měli také kasičku  
a vybralo se  krásných 2 500,- Kč, které budeme moci využít ve prospěch pejsků v útulku. Všem, kteří mi pomáhali, aby vše proběhlo bez 
problémů, a také všem, kteří přispěli – děkuji!           Jana Slováková
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Promenádní koncert
 v Alejce
Po třech letech byl tradiční promenád-

ní koncert v Alejce obohacen o návštěvu  
z Hodonínska. Z dalekých Vacenovic k nám 
zavítal soubor Omladina, který je členem 
české sekce CIOFF - mezinárodní organi-
zace pořadatelů folklórních akcí a festivalů. 
Počasí si s námi trochu pohrálo, takže jsme 
program poněkud neplánovaně rozšířili  
a měli jsme možnost poslouchat cimbálovku 
jak pod širým nebem, tak na Infocentru. 

Pokud jste 8. května odpoledne prochá-
zeli městem, jejich nádherně barevné kroje 
vám nemohly ujít. 

Takže se hrálo, zpívalo a navíc jsme měli 
příležitost dozvědět se mnoho zajímavého  
o slováckých lidových  krojích a zvycích. 
Souboru se u nás moc líbilo. Přejeme Omla-
dině do dalších let mnoho úspěchů a děkuje-
me za skvělé odpoledne. 

Foto: Tom Cirkl
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5. května zahájil vedoucí Městské 
knihovny v Broumově PhDr. Jan Meier 
výstavu obrazů Ireny Hubkové. 

V průběhu vernisáže přednesl své 
verše Miloš Hromádka a v hudebním 
programu vystoupili Štěpán Přibyl  
a žák ZUŠ Broumov Jiří Rambousek 

23. května vystoupili v rámci akce 
Noc kostelů v Husově sboru ve Velké 
Vsi žáci broumovské základní umělecké 
školy

13. května uspořádala Základní umělecká škola a Městská knihovna v Broumově  přednášku Výtvarné umění a literatura. 
Přednášejícími byli PhDr. Jan Meier a Patr Staněk.
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Při příležitosti Noci kostelů se paní fa-
rářce Janě Wienerové podařilo prosadit ote-
vření dlouhodobě pro veřejnost nepřístup-
ného Husova sboru ve Velké Vsi. Kostel je  
v současné době majetkem broumovské Dia-
konie.

Kostel Zmrtvýchvstání pro broumovské 
německé evangelíky, převážně zaměstnance 
velkých textilních podniků, postavil v roce 
1903 broumovský stavitel Hubert Meier po-
dle plánu vídeňského architekta Heinricha 
Wolfa.

Na katolickém Broumovsku  cizí prvek 
protestantského kostela dostal i v regionu 
dominujícímu baroknímu a empírovému 
slohu cizí formu secese  s významným uplat-
něním prvků německé (saské) novorenezan-
ce. 

Interiér kostela tvoří vysoká klenutá loď 
s emporami a prostoru dominujícími čtyřmi 
oblouky postranní tribuny. Jeho nejvýznam-
nějším a vlastně jediným dochovaným pů-
vodním výzdobným prvkem je velká vitráž 
Zmrtvýchvstání Krista nad kněžištěm.  Je 
dílem královského saského dvorního malíře 
skla C. L. Türckeho z Grottau u Žitavy. Vit-
ráž kostelu věnovala paní Else Hitschfeldo-
vá. 

Po druhé světové válce byla na západní boční stěnu kostelní lodi namalována originální freska, svou formou připomínající tak zvaný 
socialistický realizmus. Zobrazená řada  pracujících různých výrobních odvětví je doplněna citátem z evangelia svatého Matouše. 
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Vavřinec Wintera 
k evangelickému 
kostelu ve Velké Vsi
V roce 1904 se broumovský benediktin  

a významný řádový historik P. Vavřinec 
Wintera OSB  v předmluvě ke své publikaci 
Odboj Broumovských zmínil i o tehdy ak-
tuálním otevření novostavby evangelického 
kostela ve Velké Vsi:

Dnes v Broumově opět stojí kostel luthe-
ránský, ovšem na jiném místě; dnes opět ob-
čanstvo broumovské se podněcuje k odboji, 
dnes z úst pastorů a kazatelů lutheránských 
zrovna chrlí se nadávkami proti katolické 
víře. Viděl jsem ze svého okna - kostel luthe-
ránský stojí zrovna pod návrším klášterním - 
kterak při kladení základního kamene na sv. 
Trojici r. 1902 pěst kazatele lutheránského 
se zdvihala proti klášteru, baště to katolic-
tví broumovského, slyšel jsem vášnivá jeho 
slova až do svého pokoje; vzkříšena bude prý 
obec evangelická v Broumově, pročež kos-
tel má se jmenovati »Auferstehungs-kirche; 
Broumov prý byl državou lutheránskou a jen 
mocí byl prý jim odňat kostel pracně vysta-
věný. Ovšem, starý kostelík u brány městské 
byl pracně vystavěn, neboť musilo se naň sbí-
rati ve Slezsku, Brandebursku, Sasku, Luži-
ci a j.; to již nynější snadněji postaven, totiž 
- na dluh. Tehda to byl vzdor proti vrchnosti, 
osobní msta, jež kostel postaviti si umínila;  
dnes jej postavila politika protirakouská, 
všeněmecká: náboženství nebylo ani tehda 
ani dnes pravou pohnutkou, nýbrž jen vnější 
záminkou. Tehda, před 300 lety, existovala 
sice jakási obec evangelická v Broumově, ale 
nebyla to obec městská sama, nýbrž smečka 
osobních nepřátel opata Selendra, lidiček, 
kteří s dřívějším opatem byli velice za dob-
ře, pokud jim totiž tento otevíral své sklepy 
a měšce. Dnes je zde protestantů asi jedno 
sto - v celém okresu broumovském sotva 
dvě stě. Jsou to většinou úředníci tovární, za 
svým povoláním sem přibylí; odpadlíků jest 
za celou tu dobu hnutí »Los von Rom« sotva 
40 osob.

Zjevno z toho,  kterak  zbytečný,  kterak 
vášnivě tendenční je právě dostavený chrám. 
Když byl minulého podzimu dne  8.  září   
slavnostně  otevřen, bylo zde 42 pastorů  z 
říše,  množství  diváků  zvědavých,  ale sku-
tečných evangelíků broumovských pramálo. 
A opět se zdvihala pěst proti klášteru, opět 
se volalo: »Broumov byl kdysi lutheránským, 
musí se jím opět státi.« Pastor Kinzenbach 
při hostině  vášnivě zvolal:   »Vy, Němci 
broumovští, jste bázlivci, neboť se třesete  
více před broumovským klášterem než před 
Bismarkem a Pánembohem.« Stala se tehda 
divná příhoda. S věže kostelíka vlaje hlavní 
prapor, ovšem v trikoloře všeněmecké. Tu 
přijíždí  kočár a v něm hlavní  podporovatel 

vůkolních evangelíků, princ Schaumburg 
Lippe z Náchoda. Pán tento mocným svým 
vlivem u dvora vymohl povolení stavby 
zdejšího  evangelického  kostela  i ustano-
veni  vikáře  Kinzenbacha, jakožto   kazatele  
broumovského. Princ sestoupiv s kočáru, 
shlídne všeněmecký prapor i dává si  vyvola-
ti zdejšího   notáře,  dávného svého známého 
a rodilého   lutherána Čecha;  tomuto vytýká, 
co že má politika činiti s náboženstvím?   Ať 
prapor ihned se odstraní.   Notář  vyhýba-
vě odpovídá a v rozpacích chvátá pro pana 
Kinzenbacha. Tomuto princ žádost svou 
opakuje. Pan Kinzenbach,  důvěrný přítel  
a náhončí Wolfianů,  krátce a energicky  od-
povídá, to že on  nikdy  neudělá.    Prapor 
všeněmecký vlaje dál - a pan protektor pro-
testantů odjíždí rozzlobeně, ani do kostela 
nevstoupiv. Prapor všeněmecký na kostelíku 
na dluh postaveném pro necelé sto evangelí-
ku broumovských a odvracející se orthodox-
ní protestant   - výmluvněji   nemůže   hlásati 
žádný   řečník o pravých pohnutkách vysta-
vění tohoto chrámku.

(Poznámka: Wolfiáni byli stoupenci 
známého německorakouského radikálně na-
cionalistického  politika, „všeněmce“ Karla 
Hermanna Wolfa.)                    M. Otte

Společnost pro obnovu vesnice a malé-
ho města, Národní památkový ústav ÚOP  
v Josefově a Omnium z.s. ve spolupráci  
s městem Broumov si Vás dovolují pozvat na 
odbornou konferenci

LIDOVÁ 
ARCHITEKTURA 
– BROUMOVSKO 

2014
pod záštitou prof. Jiřího Škabrady

5. - 7. června 2014
Broumov, Konferenční sál IC Broumov, 

Mírové nám. 105
Témata konference:
• Lidová architektura Broumovska
• Statky broumovského typu
• Možnosti poznávání vývoje lidové ar-

chitektury na Broumovsku
• Fotodokumentace lidové architektury  

z Broumovska ve fondech EÚ AVČR
• Výsledky dosavadního výzkumu lidové 

architektury Broumovska ve fondech jose-
fovského NPÚ

• Prověřování možností úprav vesnic-
kých usedlostí prostřednictvím student-
ských projektů Ústavu památkové péče FA 
ČVUT a řada dalších témat

Příklad stále postupující 
devastace lidové architektury: 

Na Broumovsku zcela unikátní 
ostění vchodu s pamětní deskou ma-
jitele statku Antona Scholze z roku 
1827 v Otovicích. 

Stav v roce 2013 a jeho současná 
podoba po nájezdu  zlodějů pískov-
ců.                                                          Otte
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Tipy Městské knihovny

Tucet knižních novinek

Internetový katalog 
knihovny 

a další informace, včetně kompletní-
ho seznamu měsíčních novinek, najdete 
adrese  http://knihovna.broumov-mes-
to.cz.

Městská knihovna je otevřena: 
pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin, 
v úterý až do 18 hodin, 
v sobotu od 8.30 do 10.30. 
Dětské oddělení: 
pondělí, středa a pátek od 12.30 
do 15.30, ve středu až do 16.30.
Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

ria v Sokolovsku se symbolickým toulavým 
černým psem. Místní mezi obrazy poznají 
i teplárnu olivětínské Veby.  Snad jen obra-
zy nádražních záchodků, jež jsou na tom se 
svou dávnou slávou podobně jako opuštěné 
tovární objekty, vyvolávají příjemnou nos-
talgii. Klidem a jistotou naopak dýchají ob-
razy zobrazující domov své autorky.

První výstava Ireny Hubkové se usku-
tečnila v roce 2000 v Městské knihovně  
v Hronově. Dál mimo jiné vystavovala v Ga-
lerii U Slovana (2003) a ve foyer Městského 
divadla (2006) v Náchodě či v Galerii Vivo  
v Praze (2006), v paměti máme i její výsta-
vu v Muzeu Broumovska před devíti lety. Je 
také pravidelnou účastnicí prestižních pře-
hlídek výtvarného umění z regionu Náchod-
ský výtvarný podzim v Galerii výtvarného 
umění v Náchodě.   

Překvapivým obohacením vernisáže 
bylo vystoupení jedenáctiletého kytaristy 
Jiřího Rambouska, který v úvodu zahrál 
dvě skladby pro klasickou kytaru a na závěr  
s trumpetistou Štěpánem Přibylem, ředi-
telem broumovské ZUŠ, dva jazzové stan-
dardy. Hojně navštívené zahájení výstavy 
zpestřil i Miloš Hromádka, který na přání 
vystavující malířky přednesl několik svých 
básní. 

Výstava Ireny Hubkové v čítárně Měst-
ské knihovny potrvá do 31. července letošní-
ho roku.                                        Jan Meier

Nihad Sirees: Ticho a vřava
Román líčí každodenní život  v arabské 

zemi s totalitním režimem. Hrdinou je spi-
sovatel, který je právě v nemilosti. Obrazy 
„vřavy“ v době, kdy v zemi probíhají oslavy 
dvaceti let despoty u moci, střídají scény „ti-
cha“ – milování. Sexem proti totalitě! 

Emil Hakl: Hovězí kostky
Moderní povídky ve sbírce spojuje posta-

va pražského intelektuála, který je vypravě-
čem dobově charakteristických dějů, jež se 
odehrávají v letech 1986 až 2014. 

Petr Prouza: Psychiatr
Děj románu probíhá v odlehlé psychiat-

rické léčebně, která má být zrušena. Prolí-
nají se v něm neobvyklé až bizarní příběhy 
pacientů s pestrými soukromými životy za-
městnanců. 

Pánská jízda
Knížka povídek současných českých spi-

sovatelů (P. Šabach, J. Rudiš, M. Epstein, R. 
Dutka ad.) s mužskými hrdiny. 

Guido Knopp: Exodus
Kniha literatury faktu o utrpení obyva-

telstva v Německu v závěru druhé světové 
války. Závěrečná kapitola se věnuje i konci 
války v Čechách a německému odsunu. 

Kateřina Janouchová: Nalezenec
Zdravotní sestra, která se vzpamatová-

vá z právě překonané manželské krize, zjis-
tí, že je opět těhotná. Místo radosti jí trápí 
pochybnosti. Během služby na porodním 
oddělení pak před vchodem najde opuštěné 
miminko. 

Douglas Reeman: Než přijde smrt
Válečný román, v němž v čase spojenec-

kého vylodění v Itálii svedla náhoda dohro-
mady britské námořníky a válečné zajatce, 
Němce a Italy, a donutila je spolupracovat. 

Arnošt Vašíček: Záhady Orientu
Pátrání po záhadách a tajemných mís-

tech Orientu zavádí čtenáře především do 
Indie, Japonska, Číny, ale i dalších zemí. 

Alena Jakoubková: Manžel v domě
 není pro mě
Příběh o zvláštním vztahu mladé učitel-

ky gymnázia a jejího studenta, který se do ní 
zamiluje. Ačkoli po maturitě prožije úspěš-
nou kariéru v Americe, vrátí se domů. 

Anders de la Motta: Bubble
Závěrečný svazek fantastické trilogie ze 

světa informačních technologií a sociálních 
sítí. 

Vlastimil Vondruška: Ulička hanby
Historická detektivka ze středověké Pra-

hy. 

Jeffrey Robinson: Grace, kněžna 
monacká
Příběh herečky Grace Kelleyové (1929-

1982) a jejího života s monackým knížetem 
Rainierem byl použit jako předloha úspěšné-
ho filmu s Nicole Kidmanovou, proti němuž 
knížecí rodina protestovala.  

Z dětského oddělení 
knihovny
Také v dětském oddělení Městské 

knihovny v Broumově nezahálíme, kromě 
luštění oblíbených křížovek, čteme pro ve-
řejnost hrůzostrašné povídky, opět z knihy 
Zuby nehty, „hádáme“se o hádanky, urču-
jeme známé komiksové postavičky a ve vý-
tvarné soutěži kreslíme jaro.

Pokaždé soutěží zhruba 15 dětí.      Meš  

Obrazy 
Ireny Hubkové 
v Městské knihovně
Od začátku května provoněla čítár-

nu Městské knihovny v Broumově plátna  
s obrazy Ireny Hubkové z Hronova. Autor-
ka (nar. 1952 v Náchodě), původní profesí 
textilní návrhářka, před dvěma desítkami 
let překvapila výtvarnou tvorbou své okolí. 
Své výtvarné zkušenosti prohloubila. mj. 
na letní škole Akademie výtvarných umění 
pod vedením malířů R. Franty a J. Petrbo-
ka. Zásadním přínosem pro ní podle jejích 
slov však byly konzultace s akademickým 
malířem Ivo Švorčíkem. Právě ten u příleži-
tosti jedné z prvních výstav Ireny Hubkové 
napsal, že její obrazy „vznikají v nejmenším 
ateliéru na světě. Jedná se většinou o noční 
práci. Jediným oknem, když nad Farami svítí 
obrovský měsíc a za nedalekou zdí vystupuje 
přízrak hřbitova, navštěvují malířku běsi...“ 

 Velká část autorčiných obrazů skutečně 
působí temně – nejen barvami, ale i svými 
náměty a jejich zpracováním. Autorka často 
sestupuje do hlubin nevědomí a povytahuje 
z nich zasuté vzpomínky a dávná poranění. 
Není divu, že jedna z jejích výstav nesla ná-
zev Podoby úzkosti. Neodmyslitelnou posta-
vou jejích obrazů je holčička ztrácející se ve 
světě kolem ní i v sobě samé – jistotu nachází 
ve své rodině a v důvěrně blízkých věcech.  

Temně působí nejen postavy, ale i zobra-
zené stavby, objekty, které ztratily svůj účel. 
Příznačná je ruina kdysi velkolepého sanato-
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K tomu podvodu mělo dojít již ve 13. sto-
letí, v souvislosti s organizovaným osídlová-
ním pralesa tvořícího do té doby přirozenou 
hranici českého království. Podvodného 
jednání se měli dopustit břevnovští benedik-
tini a podvedeným prý byl český panovník. 
Nástrojem podvodu měly být falešné listi-
ny, s jejichž pomocí se břevnovské opatství 
údajně zmocnilo nejcennější součásti svého 
rozsáhlého pozemkového majetku.

Jako ukázka výkladu nejstarší historie 
Broumovska, založeném na představě o do-
mnělé falzátorské činnosti břevnovského 
opatství, může posloužit citát z článku prof. 
Františka Musila z Filozofické fakulty Uni-
verzity Hradec Králové nazvaném Z dějin 
broumovského děkanátu (Krkonoše – Pod-
krkonoší 20, Trutnov 2012):

Na jižním (!) okraji tehdejšího Kladska, 
což je dnešní Broumovsko, se královská koloni-
zační vlna setkala s velkým kolonizačním pod-
nikem organizovaným jedním z nejvýznam-
nějších českých klášterů – benediktýnským 
klášterem v Břevnově, jejímž centrem byla 
zpočátku Police nad Metují náležející břev-
novskému klášteru již od počátku 13. století. 
Počátky této kolonizační vlny zprvu probíhaly 
těsně na hranici tehdejšího Kladska, kterou 
tvořil hřeben Broumovských stěn. Klášterní 
kolonizace však „ilegálně“ někdy v polovině 
13. století překročila tuto hranici a položila 
základ osídlení tehdy ještě kladského Brou-
movska. Vhodným vložením slovíčka „ultra“ 
(= za) do starší listiny, potvrzující původní 
králem Přemyslem Otakarem I. břevnovským 
benediktinům darované majetky v okolí Police 
nad Metují „před Stěnami“, se podařilo vytvo-
řit zdání, že benediktinům ke kolonizaci bylo 
darováno i území „ za Stěnami“ – tedy dnešní 
Broumovsko – tehdy ovšem tvořící integrál-
ní součást Kladska. Na základě této vsuvky 
potom král Přemysl Otakar II. v roce 1260 
vyňal Broumovsko z pravomoci královských 
kladských úředníků a podřídil tento region na 
základě církevních imunit přímo opatovi břev-
novského kláštera. 

Musilův výklad nejstarší historie „klad-
ského“ Broumovska je současný, ale sama 
teorie o podvodném uchvácení Broumov-
ska je stará téměř sto let. O její rozšíření se 
zasloužil zejména historik J. V. Šimák (1870 
– 1940) svým článkem Počátky Broumova 
a Broumovska v Českém časopise historic-
kém. Vycházel z textu archiváře Václava Hru-
bého, otištěného rovněž v ČČH v roce 1920  
a nazvaného Falsa břevnovská. Šimák na-
vázal na Hrubého zjištění, že listina z roku 
1213, kterou král Přemysl Otakar I. potvr-
dil darování tak zvaného Polického újezdu 
břevnovskému klášteru,   je falzem opata 
Bavora z přelomu 13. a 14. století a vyvo-
dil z toho, že klášter nikdy nenabyl hvozdu  

v tomto rozsahu. (…) Jest pak velmi podobné 
pravdě, že základem podvrhu jest listina pra-
vá, obsahující však pouze darování vlastního 
Policka. Proto také do pravé listiny z r. 1253 
byl vložen doplněk „et extra metas“ („za Stě-
nami“) a zfalšovány listiny z r. 1213 a 1229  
a vyžádáno konečně od oklamaného dvora na 
to všechno stvrzení z roku 1260. 

V závěru své úvahy složil Šimák velkou 
poklonu falzátorskému mistrovství Břevno-
va: Jakkoli nebyly cesty břevnovského podni-
katele nejrovnější, nelze se ubránit naprosté-
mu obdivu nad jeho prozíravostí, postupem 
a chytrou diplomacií. Postřehl naráz, jak si 
vésti, po léta podnikal dílo potichu, v tajnosti, 
a teprve, když již se nemohlo nezdařiti, při-
znal se ke svému otcovství. Velkolepý koloni-
sační plán byl proveden šťastně na celé čáře.

K Hrubého  nálezům byla vedena disku-
se a některé z listin, prohlášených za falešné, 
byly později uznány jako pravé, jinde bylo 
konstatováno, že i falešné listiny mohly mít 
jako základ listiny pravé. Nejnověji se tak 
zvanými břevnovskými falzy z pohledu sou-
časného dějepisectví zabývá Josef Šrámek  
v publikaci Jeroným Růžička: Dějepis kláš-
tera břevnovského a broumovského. Listinu 
z roku 1213 o darování polického újezdu po-
važuje za dokument, který nejspíše navždy 
nebude možné potvrdit či vyvrátit, a dopo-
ručuje s břevnovskými, stejně jako se všemi 
středověkými listinnými falzy, nakládat opa-
trně a přistupovat k nim případ od případu 
diferencovaně.

Obávám se, že někteří dějepisci toto 
doporučení neuposlechnou a ani v budouc-
nosti nebudou s „falešnými“ listinami na-
kládat opatrně. Téměř detektivní příběh   
o údajné falzátorské činnosti břevnovského 
opatství se líbí, tak vyhraněných příběhů  
v  regionálních dějinách 13. století není mnoho  
a fabulující historici a nekritičtí kompilátoři 
se jich ani v budoucnosti určitě nevzdají.

Původní zjištění o falzech bylo založeno 
na analýze listinného materiálu – podkladu, 
písma, dobových zvyklostí písařů. Všechny 
další soudy o zfalšovaných dokumentech 
jsou pak založeny již jen na pouhých doha-
dech. I když připustíme, že listina z roku 
1213 je „falešná“, tj. nebyla sepsaná v době, 
ke které se hlásí, neexistuje žádný důkaz pro 
tvrzení, že byla zfalšovaná právě pro tu vsuv-
ku „za Stěnami“, která umožnila podvodné 
uchvácení Broumovska. Šimák se domníval, 
že podvržená listina byla vyhotovena v břev-
novské falzátorské dílně opata Bavora někdy 
na začátku 14. století, po více než půl století 
probíhajícím utajeném osídlování Broumov-
ska. Představa, že by benediktini prostřed-
nictvím německých kolonizátorů nechali 
vypálit původní prales  v  kotlině mezi Javo-
řími horami a Stěnami, založili řadu vesnic  
a jedno trhové městečko a usadili tady mno-

ho set rodin  zemědělců a řemeslníků,  aniž 
by o tom měli královští úředníci na blízkém 
kladském hradě tušení, a teprve dodatečně 
by vše legalizovali listinným podvrhem – 
vsuvkou pouhých dvou slov, je podle mého 
názoru nepřijatelná. 

Kromě těch údajně falešných existují  
i písemné prameny, které nebyly nikdy zpo-
chybněny a jejichž výklad je jednoznačný: 
Ve fragmentu pamětních zápisů z let 1255  
a 1256 (náhodně zachovaných na pergame-
nu, do kterého byla později svázán rukopis 
Písně písní) o odevzdání lesa patřícího po-
lickému kostelu Panny Marie, kolem potoků 
Slatinný, Záhořov, Křinice, Božanov a řeky 
Stěnavy opatem Martinem ke kolonizaci.  
Podobné zápisy břevnovské administrativy 
o odevzdání lesní půdy konkrétním kolonis-
tům jistě existovaly pro všechny vsi za Stě-
nami, i když se všechny nedochovaly.  Ze zá-
pisu je zřejmé, že neomezeným vlastníkem 
dnešního Broumovska byl již v polovině 13. 
století břevnovský klášter. 

Podobně nevěrohodná je i možnost, že 
by listina o darování Policka byla pozmě-
něna vsuvkou o věnování území za Stěnami 
ještě před zahájením kolonizace.  Není prav-
děpodobné, že by královi lidé nevedli zázna-
my o vydaných královských listinách, že by 
král nevěděl nic o tom, co se děje na poměrně 
velkém území na zemské hranici a že  by krá-
lovští úřednici na kladském hradě neznali 
skutečný obsah darování z roku 1213.

Je také jen těžko představitelné, že by si 
benediktini tento velký podvod vůči svému 
králi vůbec dovolili. Jejich závislost na pa-
novníkovi byla absolutní, Břevnov byla krá-
lovská nadace, od krále dostali téměř vše, co 
vlastnili, a jen na králi záviselo, jestli si Břev-
nov své majetky udrží, a nebo budou uchvá-
ceny zájemci z řad šlechty. Proto také se po 
smrti Přemysla Otakara nikým nechráněné 
Broumovsko mohlo stát kořistí slezského 
knížete Jindřicha IV. Vratislavského. Ovšem 
i kníže před svou smrtí  v roce 1290 vrátil 
Broumovsko břevnovskému opatovi, proto-
že, jak vysloveně uvedl ve své závěti, mu „po 
právu náleží“.

Všechny části královské nadace byly 
považovány za součást majetku královské 
komory, a mohly být proto zatíženy pravi-
delnými i mimořádnými daněmi a v případě 
potřeby byly králem dokonce dočasně zasta-
vovány. Tak král Jan Lucemburský na úhra-
du svých početných dluhů zastavil výnosy  
z broumovského panství kladským Panewi-
tzům, kteří se tak na dobu svých životů stali 
broumovskou vrchností. Vláda nad Brou-
movskem se však z rozhodnutí českých králů 
nakonec vždy vracela nikdy nezpochybněné-
mu dědičnému držiteli – břevnovskému opa-
tovi.                                                          M. Otte

Získali benediktini Broumovsko podvodem?



broumovské noviny 6 (2014), strana 28

Babarujští domorodci, náčelníkovi poskoci Uku a Lele se radují z broumovského štůč-
ku Schrollovy látky, který jim darem předává člen výpravy bratr - otec Cyril Metoděj pod 
dohledem dr. Žáby.

Významný objev broumovské 
cimrmanologie!

Při nedávné prohlídce Veby a zhlédnutí 
zdejších brokátů dobývajících úspěšně afric-
ký trh dostal pan prezident Zeman vnuknutí, 
že při příležitosti blížící se návštěvy maroc-
kého krále a královny v ČR obdaruje urozený 
pár štůčkem této látky, od čehož si slibuje 
povzbuzení zájmu všeho marockého lidu  
o předmětné zboží. Cituji pana prezidenta: 
„Pražský hrad si u vás objedná, zdůrazňu-
ji: objedná!, za tržní cenu brokát pro krále  
a královnu. A znáte to minimálně z filmů, 
jak to chodí na královském dvoře - když to 
má král a královna, tak to chtějí i všichni 
ostatní.“ Nepochopil jsem ono zdůraznění 
„objednání si za tržní cenu“ - chtěl tak snad 
naznačit i možnost smlouvání o slevě, dání 
na sekeru či snad vyloudění brokátu zcela 
zdarma? Prezident naopak opomněl zdů-
raznit, že pokladnu Pražského hradu plní 
výhradně daňoví poplatníci, takže jeho věta 
měla správně znít „…za vaše peníze objed-
nám…“, ale ponechme detaily stranou.

Podstatné je, že prezidentova myšlenka 
dobýt štůčkem broumovského plátna černý 
kontinent není až tak zcela originální. Ano, 
nedělám si srandu, myslím to cimrmanov-
sky vážně. S podobnou ideou totiž přišel 
už slavný český génius Jára Cimrman. Jeho 
plány však tehdy byly daleko odvážnější, jak 
víme z dochovaného deníku, v němž popsal 
svou snahu o získání území afrického kmene 
Duru-buru pod českou koloniální nadvládu. 
Jednalo se o kmen lidožravců - albínů tr-
pasličího vzrůstu (cit.: „malých kudrnatých 

Afričánků, velikých asi…, asi jako profesor 
Smoljak“). Reálné zkušenosti z této anabáze 
Cimrman posléze zúročil při sepsání jedné 
ze svých divadelních her, všeobecně známé 
z novodobého nastudování cimrmanologů 
pod názvem Afrika. Díky tomu víme, že ces-
tovatelská výprava, jíž ve hře vede dr. Emil 
Žába, má velmi omezené možnosti, jaké 
předměty s sebou vzít k obdarování a získání 
si přízně kanibalů, neboť z pochopitelných 
důvodů jsou předem vyloučeny například 
hrnce, nože, kvedlačky či mlýnky na maso. 
Musela se přitom potýkat i s některými čes-
kými Němci nepřejícími tomuto českému 
podniku, jmenovitě s nepřízní cestovatele 
Adalberta Fingerhuta, jenž se přitom pod 
pseudonymem Vojta Náprstek jinak ne-
styděl hrát si na českého vlastence. My pak 
můžeme být pyšní, že broumovský německý 
textilní velkopodnikatel Schroll nacionální-
mi předsudky netrpěl a byl naopak jedním  
z mála, kdo se rozhodl českou misi podpořit. 
Ocituji dr. Žábu, jenž v úvodu hry vzdává 
dobrodincům dík: „Dále děkuji zde přítom-
nému panu Benediktu Schrollovi z Broumo-
va za skvělé bavlněné látky.“ Broumovské 
textilie si pak v africkém dějišti skutečně 
„zahrají“ a štůček je předán babarujskému 
náčelníkovi jménem Líná Huba, zvaném též 
Holé Neštěstí. 

Ale nebudu nosit dříví do lesa, kdo hru 
nezná, ať si případně dostuduje. Přejdu  
k nejpodstatnějšímu: Cimrmanologové  
k datu narození génia uvádějí, že „díky ma-

trikáři IV. vídeňské farnosti, který prováděl 
většinu zápisů ve stavu opilosti, nelze dodnes 
s jistotou říci, zda se Cimrman narodil roku 
1856, 1864, 1868 či 1883, přičemž matriká-
řův nejistý rukopis připouští i rok 1884.“ 

My však nyní na základě poznatků ze 
hry Afrika tuto údajnou nejistotu můžeme 
zcela vyvrátit. Jestliže se totiž ve hře obje-
vuje „osobně přítomný“ Benedikt Schroll,  
o němž bezpečně víme, že zemřel roku 1876, 
a jestliže v době jejího sepsání měl Cimrman 
za sebou již cestu do Afriky, kterou mohl ab-
solvovat nejdříve tak ve svých dvaceti letech, 
pak se nám datem Cimrmanova narození 
zcela jednoznačně potvrzuje rok 1856. 

Zkazka českých cimrmanologů o opilém 
matrikáři se ukazuje být zcela smyšlenou. 
To považuji za svůj průlomový cimrmano-
logický objev, který nemalou měrou, při-
znávám, podnítil český prezident se svým 
štůčkem brokátu pro marockého krále. Jsem 
si vědom, že tímto odhalením budu nejspí-
še zařazen do tábora nechvalně známého 
kazisvěta cimrmanovské legendy profesora 
Fiedlera z Vídně, ale nemohu jinak, pravda 
vítězí!                                                  Karel Franze

Břidlicové chucpe
Odmítli jsme těžbu břidlicového plynu 

v naší republice, kdy ve hře bylo i Broumov-
sko. Ač si nedělám iluze, že těžaři i někte-
ří jejich odpůrci se ve vzájemném boji byli 
ochotni chopit sebedemagogičtějších klac-
ků, byl jsem z vlastního uvážení rovněž pro-
ti. K odmítnutí došlo v důsledku tlaku zdola 
(občanské iniciativy ve spojení s místními 
samosprávami), ale konečný verdikt vyne-
sl příslušný vládní ministr, v podstatě tedy 
vláda. Řekli jsme Amíkům zase jednou své 
rozhodné a hrdé: „Ami, go home!“ Frakujte 
si břidlice u vás, ale naše nechte na pokoji.  
A potud i vše celkem v pořádku, jenže...

...Jenže sotva co teď v souvislosti s ukra-
jinskou krizí Rusko naznačilo, že by mohlo 
přiškrtit své energetické kohouty pro Evro-
pu, ta samá naše vláda hned píše do USA: 
Zachraňte nás, pošlete nám svůj břidlicový 
plyn! V podtextu žádosti se dokonce obje-
vují jakési náznaky vyčítavé nespokojenosti 
s tím, že USA proces dodávek ještě nemají 
připravený: Cože, ještě to nemáte schváleno 
v Kongresu, vy ještě nemáte zmáknutý způ-
sob přepravy a ještě nejméně rok že to potr-
vá? Amíci, koukněte s tím pohnout, čekáme!

A to se pak jako občan této země skoro 
propadám hanbou. Jestli toto nelze označit 
židovským termínem chucpe, pak už nevím 
co.                                                    Karel Franze
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Jak dál v turistickém 
ruchu? – kopírujme 

nejnovější trendy!
S turistikou je potíž, na jednu stranu je 

celkem snadným zdrojem příjmů, ovšem je 
to zdroj značně kolísavý, nárazový, sezón-
ní. Takový turista vám sice přijede, podívá 
se tu i tam, nakoupí to a ono, nadlábne se,  
v lepší variantě vezme i hotel na pár nocí... Ale  
v každém případě, a to se můžete klidně i na 
hlavu stavět, se jednoho krásného dne zkrát-
ka zase sbalí a zmizí. A vy pak musíte čekat 
třeba kdoví jak dlouho na dalšího, než se mu 
uráčí. To jsou velmi nejisté poměry - kdo se  
v tomto oboru na Broumovsku pokouší uži-
vit, mohl by jistě vyprávět.

Nabízí se lepší řešení? Někteří mudrlanti 
říkají: musíme pro turisty vytvářet stale širší 
a lákavější nabídku, musíme je umět náležitě 
zaujmout a přimět, aby zůstali déle. Omyl, 
to je jen zoufalé oddalování jejich neodvrat-
ného, svévolného odjezdu! Na to je třeba jít 
s tradiční slovanskou pohostinností, jejíž 
nejnovější formu nám aktuálně předvedli 
proruští ozbrojenci a separatisté včele se 
samozvaným starostou východoukrajinské-
ho Slavjanska Vjačeslavem Ponomarjovem. 
Ano, cizince je třeba nikoli zaujmout, ale 
přímo rovnou zajmout tak, jako Ponomarjov 
zajal pozorovatele mezinárodní mise OBSE. 
A žádný z toho strach, pryč jsou doby, kdy byl 
takový akt nazýván banditismem a braním 
rukojmí či zajatců. Nově se dle Ponomarjova 
jedná o „hosty“, jimž délku hostitelského po-
bytu určí on.

Dle tohoto skvělého příkladu bychom se 
z každého, kdo navštíví Broumov, měli rov-
něž pokusit učinit takového „hosta na dobu 
neurčitou“ a vytěžit z něj, co to dá. Zaparku-
je-li cizinec na náměstí, po zuby ozbrojený 
městský strážník v kukle ihned přistoupí, 
citlivě zabuší tonfou na okénko auta a rozšaf-
ně spustí: „Vítejte, dušinky mé drahé, v na-
šem bohatýrském městě Broumově. Převeli-
ké cti a dobrodiní jste došli, když stáváte se 
právě vzácnými hosty našeho blahorozené-
ho pana starosty. A zůstanete u nás, považte 
té štědré velkodušnosti, ne jak libo vám, ale 
dokud bude libo nám. Račte si nyní vystoupit 
z vozidla, holoubkové moji milí, prosím co 
nejzdvořileji, nebo roztřískám okýnko a vy-
táhnu vás ven jak kočky...“

– Ale začněme s tím co nejrychleji, než si 
to Rusové stihnou dát patentovat jako „Tra-
diční Ponomarjovo pohostinství“.

Karel Franze

K napsání a opsání níže uvedených řád-
ků mne přivedl čistě náhodou text, který 
jsem objevil při pročítání knižně svázaného 
sborníku vlastivědného časopisu „Od klad-
ského pomezí“ z let 1928 – 29. Jak je uvede-
no na první straně, časopis byl vydáván „pro 
školní okresy: broumovský, náchodský, no-
voměstský nad Metují, trutnovský a přilehlý 
obvod menšinový“. Každý region se má čím 
pochlubit, chloubou Broumovska, ale i Po-
licka je mimo jiné textilní firma VEBA, její 
výrobky a um lidí, kteří ve firmě pracují. Co 
předcházelo úspěchům textiláků, je v regio-
nu obecně známé (a važme si jejich práce). 
Od ručního tkaní v chalupách přes začátky 
manufaktur a tovární výroby do současnos-
ti si to zpravidla každý pamatuje z dob, kdy 
chodil do školy, případně z firemní prezen-
tace. Následný text se vrací ještě před známý 
příběh továrníka pana Benedikta Scholla  
k obyčejným lidem a může být nostalgickou 
vzpomínkou nebo úsměvným porovnáním se 
současností. Přenesme se společně do minu-
lého století, do prosté chalupy tkalce, který  
v té době zastal několik profesí. 

Autorem textu byl Alois Kovář. 

Postup práce na ručním stavě
Ruční tkalcovství jest od dávných dob 

rozšířeno nejvíce v chudém a hornatém 
kraji. Hornatá, písčitá a studeným větrům 
vystavená půda nemohla vyživiti zdejšího 
obyvatelstva. Bývalo zde tudíž zejména za 
starších dob ruční tkalcovství hlavním pra-
menem výživy.

Do konce 18. století se tu nejvíce zpraco-
vával len, jehož se dříve v Čechách hojně pěs-
tovalo. Po válce s Pruskem v roce 1866 byl 
len zatlačen cukrovkou, která zejména v kra-
jinách níže položených úplně zabrala dobrá 
pole, poněvadž práce se lnem byla obtížná  
a zdlouhavá a méně výnosná.  V první polo-
vici 19. století začíná se u nás šířiti bavlna.

Tkaní záleží v podstatě v tom, že dvě 
pravoúhelně se křížící soustavy nití se mezi 
sebou různými způsoby proplétají. Niti po 

délce tkaniny směrem pevného kraje látky se 
jmenují osnova, nitem po šířce látky říkáme 
outek. 

Potřebný materiál, přízi bavlněnou nebo 
lněnou na osnovu a outek, dostane tkadlec 
při odvodě od vydavače (faktora). Příze na 
osnovu musí být lepší jakosti než outek, aby 
snesla napětí na stavu. Doma tkadlec přízi 
oškrobí ve škrobě, jaký se připravuje na prá-
dlo. Oškrobenou přízi vyždímá na ždímáku, 
usuší v zimě na bidle u kamen, v létě venku. 
Usušená příze se souká na sukadle (koleč-
ku, kolovrátku). Při soukání uvede se velké 
dřevěné kolo sukadla do pohybu šlapadlem 
nebo klikou. S kola vede šňůra, která zapa-
dá do drážky kotouče vřetene, na něž se na-
vléká cívka. Šňůra otáčí vřetenem s cívkou. 
Přadýnka příze neb šteníky bavlny navlékají 
se na dřevěný viják, který se pohybuje v pod-
tavci. (4 přadýnka příze tvoří štučku, štuku, 
která se rovná 15 šteníkům bavlny.)

Příze určená pro osnovu se souká na 
velké osnovné cívky (osnůvky), opatřené 
po stranách kotouči, kdežto outek se souká 
na cívky malé. Osnova na cívky nasouka-
ná se převinuje, neboli snove na snovadlici 
(snovadlo). Snováním se docílí pro osnovu 
potřebného počtu nití, jakož i stejné jejich 
délky. Tím utvoří pramen osnovy o velikém 
počtu nití. Nasnovaná osnova se svíjí se 
snovadlice a snovač utvoří z nasnovaného 
pramene osnovy kouli. Tím je tkadlec hotov 
s přípravnými pracemi. K další práci potře-
buje stavu tkalcovského.

Osnova se navinuje na válec zvaný vrati-
dlo, který jest umístěn v přední části stavu. 
K navinování osnovy jest potřebí tří osob. 
Jedna dřevěnou klikou otáčí vratidlem, dru-
há drží pramen osnovy, aby byla stále stejně 
napata a třetí drží t. zv. rejkan (z německého 
Rheikamm – asi jako zařazovací hřeben), 
který se podobá velmi úzkému žebříčku  
o velkém počtu příček, as 5 mm od sebe 
vzdálených. V mezerách příček prochází  
v malých praménkách příze, která se pak 
navinuje rovnoběžně v tenkých vrstvách na 
vratidlo.

Z úcty k řemeslu a předkům
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Jednotlivé osnovní niti s vratidla navádí 
tkadlec zvláštní jehlou do oček voskova-
ných provázků, zvaných nitěnky (též arlafy, 
hadlafy), jichž vždy větší počet jest upevněn 
na horním a dolním konci na dřevěná pravít-
ka neboli činky. Dvě činky s nitěnkami tvoří 
jeden list. Pro každou osnovu jest zapotřebí 
několika listů, nejméně dvou. Úhrný počet 
listů, potřebných pro osnovu určité tkaniny, 
se nazývá brdo.

Délka brda se řídí šířkou tkaniny. Niti 
navedené do brda musí tkadlec navésti ješ-
tě do paprsku. Paprsek se podobá hřebe-
ni; má zuby (třtíny), nyní z plochého drátu 
ocelového neb mosazného; za starších dob 
měl třtíny rákosové. Třtíny jsou na horním 
a i dolním konci upevněny. Do mezer mezi 
třtinami se navlékají niti z brda opět plochou 
tkalcovskou jehlou. Paprsek jest zasazen do 
bidel, jimž – úderem paprsku- se přiráží ou-
tek k outku. 

Když navedl tkadlec osnovu do brda  
a do paprsku, spojí jednotlivé listy provázky 
s podnížkami (podnožkami). Jsou to jedno-
ramenné páky, jež jsou umístěny uprostřed 
pod stavem a mají k listu polohu kolmou. 
Šlápne-li tkadlec na podnížky, střídavě lis-
ty brda a osnovu do něho navedenou sta-
huje nebo zvedá. Tím se osnova rozdělí na 
dvě části a utvoří mezeru, zvanou prošlup. 
Mezerou touto probíhá člunek s cívkou, na 
níž jest nasoukán outek. Člunek běhá po la-
vičce na bidlech (šnelu či šneru) umístěné  
a jest poháněn dojákem (cukátkem). Tkadlec 
šlápne potom na jinou podnožku; tím utvoří 
se nový prošlup, do toho opět člunek vnese 
outek, který přirazí paprskem k outku před-
cházejícímu a tímto postupem vzniká tkani-
na. Zboží se dělá na 2 – 12 podnížek podle 
druhu zboží. U nejstarších stavů  se proha-
zoval člunek rukou.

Při práci sedí tkadlec na překládce, pr-
kénku, jež spočívá na postranicích (stati-
vách) stavu. Zhotovenou tkaninu uvolňuje 
tkadlec občas  roštěm (cuftou), dvouramen-
nou dřevěnou pákou, jež zapadá jedním 
koncem do ozubeného kola vratidla. Od dru-
hého konce spouštěče vede šňůra, za kterou 
tkadlec občas zatáhne, čímž se uvolní vrati-
dlo i osnova. Potom nohou otočí kolem, na 
něž se tkanina navíjí. Pod vratidlem se nalé-
zá podválka (sůrek), která spojuje postrani-
ce stavu. Na ni si tkadlec sedne, potřebuje-li 
něco na stavu opraviti.

Když tkadlec kus dodělá, uřízne jej. Za 
brdem nechá asi 40 cm osnovy čili třásnění, 
k nimž novou osnovu přisukuje a tím ušetří 
práce s naváděním do brda a do paprsku. 
Uříznutý kus svije s kola.

Na stole tkaninu pozorně očistí nožíč-
kem od konečků osnovy a outku, uhladí kos-
tí, srovná ji v podobě knihy (posty) a v určitý 
den jede na odvod. Vydavač kus přehlédne, 
změří a přepočítá tkalcovským sklíčkem 
(lupu) hustotu osnovy a outku. Když zjistí 
správný počet nití, přijme kus, zaplatí tkalci 
stanovenou mzdu (obyčejně od štučky příze 

neb šteníku bavlny). Mzda se řídí podle hus-
toty zboží, totiž kolik štuček příze neb štení-
ků bavlny tkedlec do zboží vetkal. Od štučky 
(4 přadénka) se platí dnes asi 3 Kč od štení-
ku 15 h. Týdenní mzda tkalce není veliká.)* 
Zručný tkadlec, jemuž pomáhají ještě dva 
členové rodiny, vydělá si týdně 100 -120 Kč, 
když odečte příspěvky na nemocenské a sta-
robní pojištění, které mu sráží vydavač podle 
výdělku a které činí v tomto případě asi 16 Kč 
měsíčně. Znám však tkalce – stařečka, který 
si vydělá týdně sotva 50 Kč a přitom chodí na 
odvod k vydavači, vzdálenému 2 hodiny ces-
ty. Tkadlec si vydělá více na práci lněné než  
bavlněné, ale zboží příze vyžaduje opatrnější 
práce, neboť je dražší.

V nynější době ruční tkalcovství upadá 
zatlačováno tovární výrobou a nebude asi 
dlouho trvati a staré tkalcovské stavy  umlk-
nou nadobro, až staří tkalci vymrou, neboť 
dnes se nikdo z mladých domácímu tkalcov-
ství neučí.

Dnes v blízkosti elektrických sítí  zřizují 
si tkalci stavy mechanické.  Život domácí-
ho tkalce není hodný závidění. Časně ráno 
ve čtyři nebo v pět hodin sedí již za stavem  
a pracuje dlouho do noci. Při práci mu pomá-
há žena a děti. Žena souká outek, děti sno-
vou. Musí-li tkadlec odejít od stavu, sedne za 
stav žena, která se obyčejně též v v tkalcov-
ství vyzná a stav jde stále jako hodiny. Složi-
tější práce vzorková se dělá na stavech cizího 
původu. Vzorek si řídí karty. 

Poznámka: Když jsem psal tyto řád-
ky, měl jsem na mysli mladého, dovedného  
a pilného žáčka Josefa Kleinera z Petrovic, 
který již dva roky spí svůj věčný sen na ti-
chém hřbitůvku bezděkovském. Hošík tento 
zhotovil bez cizí pomoci r. 1926 při ručních 
pracích výchovných malý tkalcovský stav, na 
kterém dovedl ručně tkáti. 

Toho roku se konala krajinská výstava  
v Jaroměři, a proto jsme práci tohoto na-
daného chlapečka vystavili v oddělení 
školském. Stav vložil do malé tkalcovské 
světničky, zhotovil k němu ještě sukadlo  
i snovadlici. Bylo kupodivu, jak tento malý 
stav pěkně tkal. Ale nit života milého toho-
to školáčka přestřihla sudička dřív, než jeho 
dovedné ručky dovedly samostatně vydělá-
vati si chleba, který při práci tkalcovské bývá 
tak těžce zasloužený.

*)Před rokem 1850 pracoval tkadlec na 
kopce, kopičce (60 loket) při 12 i víceho-
dinné denní práci 4 – 5 dní, sám celý týden,  
a podle jemnosti zboží vydělal 5 – 8 zl. Před 
válkou dostával od kusu kanafasu, šotyše 2 
loket šíře při 5 denní práci na kuse 28 – 36 
Kč.

Co na závěr? Snad si jen uchovejme úctu 
a vzpomínku na naše předky, jejich um a pra-
covitost. Žijeme v jiném století, v jiných pod-
mínkách a máme jiné nároky. Doufejme, že 
cesta vpřed je cesta správným směrem.

S použitím dobového textu pana Aloise 
Kováře z časopisu „Od kladského pomezí“

Milan Kotrnec

Vernisáž výstavy 
Život kostelů 
Broumovska  

v Národním  technickém 
muzeu v Praze 

Slavnostní vernisáží v Národním 
technickém muzeu v Praze začala vel-
ká výstava fotografií a originálních 
artefaktů broumovské skupiny kostelů 
nazvaná Život kostelů Broumovska, 
jako společný projekt NTM v Praze, 
Římskokatolické farnosti v Broumově 
a sdružení Omnium. Autory fotografií 
jsou broumovský fotograf Jan Záliš a 
PhDr. Martin Mádl. 

  Vernisáž zahájil úvodním slovem 
generální ředitel NTM Karel Ksandr, 
který vyzdvihl krásu broumovského 
výběžku i hodnotu spolupráce institu-
ce jako je NTM s církevní a občanskou 
organizací. Na jeho slova navázala ná-
městkyně ministra kultury ČR PhDr. 
Anna Matoušková, která mj. zdůraznila 
symbolický význam a příklad projektu 
obnovy broumovské skupiny kostelů 
pro další podobné snahy a projekty v 
České republice a vyjádřila podporu 
Ministerstva kultury ČR. 

Hosty vernisáže dále přivítal farář 
broumovské farnosti Martin Lanži, ře-
ditel Muzea architektury NTM Martin 
Ebel a Jakub Děd ze sdružení Omnium. 

Velmi osvěžující vystoupení při-
chystal pro účastníky vernisáže i stu-
dentský sbor Arcibiskupského gym-
názia v Praze pod vedením sbormistra 
Igora Angelova. 

Nad výstavou převzal záštitu kardi-
nál Dominik Duka, arcibiskup pražský, 
hejtman Královéhradeckého kraje Lu-
bomír Franc, prof. Václav Girsa, ředi-
tel Ústavu památkové péče FA ČVUT, 
prof. Jan Royt, prorektor Univerzity 
Karlovy a Milan Kotrnec, starosta měs-
ta Broumov. 

Pro realizaci výstavy byla důležitá i 
podpora subjektů v regionu, mj. ze stra-
ny společnosti VEBA Textilní závody 
a.s. či Královéhradeckého kraje, stejně 
tak podpora Ministerstva kultury ČR. 

Kontakty: 
OMNIUM   Jakub Děd, 
tel.: 739 385 928, 
e-mail: jded@omniumos.cz 

NTM      Adam Dušek, 
tel.: 774 426 828, 
e-mail: adam.dusek@ntm.cz 

Autor fotografií                                
Jan Záliš, tel.: 737 809 032, 
e-mail: jan.zalis@seznam.cz 
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V poslední době se žákům naší Základní 
umělecké školy daří. Krom toho, že začínají 
sbírat vavříny i v oborech, kde Broumováci 
bodovali naposledy před třiceti lety (klavírní 
soutěž), se letos předvedl zejména šestnác-
tičlenný dechový orchestr. V momentálním 
složení hraje teprve od letošního února  
(a stejně tak krátce nacvičoval soutěžní re-
pertoár), a přesto dokázal úctyhodný kou-
sek: zvítězil v krajském kole. Znamenalo to 
tedy, že 23. května čekala naše „děti“ cesta 
do Letovic u Brna na Ústřední kolo národ-
ní soutěže dechových orchestrů základních 
uměleckých škol. 

Cesta na soutěž (s příjemným řidičem p. 
Matěkou z P-Transportu) proběhla dle mého 
očekávání: mládežníci jakoby v autobuse ani 

nání s absolutní republikovou špičkou, kde 
již nerozhoduje počet soutěžících, ale kva-
lita, jde bezesporu o úspěch. A již samotná 
účast na této přehlídce je pro mladý orchestr  
z Broumova velkým oceněním. Dle slov pana 
ředitele to bylo v historii místní ZUŠ vůbec 
poprvé, kdy se s podobným tělesem podařilo 
propracovat do celostátní soutěže.

Ať už se úspěchy žáků a studentů přičí-
tají na konto školy, přece jen jde o výkony 
konkrétních jedinců - a na to bychom ne-
měli zapomínat! Blahopřání a poklonu si 
tedy zaslouží: Adéla Hrubešová, Marcela  
a Pavlína Ledvinovy, Petra Svobodová, Eliš-
ky Hartmanová a Palhounová, Radka Pet-
říčková, Vojta a Vítek Jiroušovi, Filip Jirman, 
David Umlauf, Jára Rosa, Ondra Ducháč, 
„stařešinové“ (čerství maturanti broumov-
ského gymnázia) Martin Ptáček, Ondra Ro-
zum a Martin Doležal -  a samozřejmě „šéf“, 
dramaturg, aranžér a dirigent Štěpán Přibyl.  

Přesto, že soutěž dechových orchestrů je 
jednou za tři roky, přeju této rodící se skvělé 
partě, aby si spolu mohla ještě užít. Myslím, 
že má dobrý potenciál...

Za hudební zážitky ze všech koncertů 
našeho dechového orchestru děkuje Petr 
Staněk, učitel výtvarného oboru a člen do-
provodu do Letovic.

nebyli: téměř hrobové ticho a za vysokými 
sedačkami nebylo některé z nich ani vidět. 
To, že mladí hudebníci byli předpisově hod-
ní, mě ovšem vůbec nepřekvapilo: většinu  
z nich si pamatuji z mého působení na gym-
náziu a všichni patřili mezi mé oblíbence...  
a k tomu je nabíledni, že vystoupit na „nej-
vyšší pódium“ a podstoupit nejpřísnější od-
borné posouzení musí každého odpovědné-
ho jedince přece jen trochu svazovat.

Mladí umělci však byli „zařezaní“ i ces-
tou zpátky. Díky naoko složitému systému 
hodnocení si možná ještě neuvědomovali, 
jakého úspěchu v Letovicích vlastně dosáh-
li: v součtu bodů se totiž vešli do limitu tak-
zvaného stříbrného pásma (čili 2. místo),  
v němž obsadili rovněž 2. místo! V porov-

„Náš“ dechový orchestr - důstojný reprezentant
 ZUŠ v celostátní soutěži!

Na snímcích: 
Veřejná generálka 17. 6. 2014 v Kollárově 

divadle v Polici nad Metují
Diplom (zatím ještě nepodepsaný)  

a cena za 2. místo ve stříbrném pásmu celo-
státního kola  
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Jarní úklid
Již čtvrtým rokem se rádi snažíme uspo-

řádat a užít si méně milou část naší činnosti,  
a to je Jarní uklízení odpadků.  Tato jarní 
akce je vícedenní a je opravdu na každém, 
má-li zájem sehnout se a přímo v daném 
úseku, který mu je blízký, odklidit vše, co 
lidé v přírodě odhodí. Proto bych ráda vel-
mi poděkovala za zapojení do této aktivity 
jednotlivým sdružením napříč celým Brou-
movskem. Za zapojení do Jarního úklidu ve 
dnech od 16. do 20. dubna děkujeme klubu 
Heřmánek v obci Heřmánkovice, sdružení 
Začít spolu, oddílu Skautů, místní skupině 
Českého červeného kříže, klukům z bunk-
ru T-19 v Turově, lezeckému oddílu Ulity  
v Broumově a DDM - Dětskému domovu.  
Dohromady jsem napočítala 38 dospělých 
a 84 dětí. Spolu jsme posbírali přibližně 300 
kg odpadků.  Pro letošní rok se nám podařilo 
získat i odměny pro zúčastněné a tam, kde 
bylo kam, se „odměny“ vysadily, případně 
ještě na podzim vysadí. V Heřmánkovicích 
už roste vzrostlý dub, v Turově dvě lípy,  
v Začít spolu a v Rožmitále vysadíme na pod-
zim jabloně. Zvláště bychom chtěli poděko-
vat městu Broumov za grantovou podporu 
4.000,-Kč a firmě Marius-Pedersen za pozi-
tivní, lidský přístup.  

 Za čtyři ročníky úklidů jsme už ale způ-
sob sběru odpadků přehodnotili. Zaměři-
li jsme se na místa, kam opravdu s dětmi 
chodíme nebo na nová místa, kde jsme ještě 
nebyli, na místa, kterých si nikdo jiný „ne-
všímá“ (TS ani obce). Pro děti je totiž daleko 
zajímavější vzít je přímo do lesa. Jsou nad-
šené a je krásné přijít na stejné místo zno-
vu, když už bylo jednou vyklizeno. Což tak 
úplně neplatí o místě již vyklizené skládky v 
Martínkovicích, přesto, že byla vloni vykli-
zena, nějaký „dobrák“ tam na stejné místo 
vyvezl dva vozíky skelného vlákna a hroma-
du propagačních letáků z marketů. Tato ces-
ta by byla ideálním propojením Broumova 
a cyklostezky v Otovicích. Možná by potom 
bylo pro takové lumpy trochu těžší popaso-
vat se ve vlastní hlavě, jestli to tam vyhodit, 
nebo ne.   Co se nám letos nepodařilo dobře, 
bylo vybrání termínu. Jednak byla zima a ná-
sledné Velikonoční pondělí a tedy čtvrteční  
a páteční volno  spoustu obcí a škol odradilo. 
Omlouvám se proto všem, kteří by se prav-
děpodobně přidali a budu se těšit třeba za 
rok nebo dva.

Velkou radost mám z toho, že na orga-
nizaci této akce si už jednotlivá sdružení 
zvykla a pochopila, že akce je opravdu jejich 
iniciativa a jak si  vše zorganizují, takové 
to bude. Odměnou ať nám je vlastní pocit  
a krásný zážitek. Kdo se zúčastnil, ví, o čem 
píši.  Není totiž pro duši nic lepšího, než vy-
konat dobrou věc nejen pro jiného člověka či 
pro společnost, ale vykonat dobrou věc pro 
naši přírodu. Poděkování za spolek Stromo-
dění napsala Eva Janečková

Velké množství fotografií z letošního jarního úklidu nebylo možné publikovat, 
najdete je na webu Stromodění. 
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V Křinicích proběhly 
oslavy 135 let činnosti 
Sboru dobrovolných 

hasičů
V sobotu 3. května se na křinickém hřiš-

ti uskutečnila oslava 135 let činnosti Sboru 
dobrovolných hasičů. Akce byla také spojena 
se setkáním rodáků a 38. ročníkem Pochodu 
Hvězdeckým pohořím.

Oslavy byly zahájeny v půl dvanácté slav-
nostním průvodem od Pomníku padlých,  
kde hasiči spolu se starostkou obce – Libuší 
Rosovou položili květiny a věnce. Poté se po-
chod vydal na místní hřiště.

Na hřišti po slavnostním zahájení a při-
vítání družstev začaly soutěže v požárním 
sportu.  Už po třicáté se bojovalo o Putovní 
pohár starosty obce.  Memoriál velitele Ja-
roslava Kopiče o putovní plaketu v netradič-
ním útoku (muži ve čtyřech, ženy v pěti) byl 
uspořádán podruhé.

Za ženy se soutěže zúčastnila družstva 
z Hejtmánkovic, Broumova, Božanova a z 
VEBY.

Družstva mužů byla z Rožmitálu, 
Martínkovic, Božanova, Hejtmánkovic  
a Křinic. Zúčastnila se také dvě družstva  
z Polska – Ratno Dolne  a Dzikowiec.

Po urputném boji byly vyhlášeny výsled-
ky soutěží:

Ženy – Pohár: 1. VEBA, 2. Hejtmánkovi-
ce, 3. Broumov, 4. Božanov

Memoriál: 1. Hejtmánkovice, 2. Brou-
mov, 3. Božanov

Muži – Pohár: 1. Křinice, 2. Hejtmánko-
vice, 3. Martínkovice, 4. Rožmitál, 5. Dzi-
kowiec, 6. Božanov, 7. Ratno Dolne

Memoriál: 1. Hejtmánkovice, 2. Křinice, 
3. Božanov, 4.  Rožmitál, 5. Dzikowiec,  6.  
Martínkovice 

Součástí programu byla také ukázka 
nové hasičské techniky - dvou nových vozů 
zakoupených pro město Broumov. Přivezli je 
hasiči z Broumova. Návštěvníci odpoledne si 
mohli vybavení těchto vozů prohlédnout a v 
případě zájmu se jim dostalo i odborného vý-
kladu. Závěr návštěvy profesionálních hasičů  
z Broumova patřil ukázce slaňování z výšky 
30 metrů.

38. ročníku Pochodu Hvězdeckým po-
hořím se zúčastnilo přes nepřízeň počasí  
(bylo velmi chladno) 63 příznivců turistiky. 
Byla to pouze polovina účastníků oproti mi-
nulému ročníku. Přesto si všichni účastníci 
pochodu zaslouží uznání.   

Odpoledne bylo zakončeno mistrovským 
zápasem fotbalistů z Křinic, kteří zvítězili. 

Poděkování za uskutečněné této akce pa-
tří jak pořádajícím křinickým hasičům, ale 
také vedení obce Křinice, ale i všem, kteří za-
jišťovali občerstvení a pořadatelskou službu.

Petr Cirkl                                foto Vít Středa
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Rady bylinkáře Másláka 
aneb tradiční čínská  medicína

Klanopraška – Schizandra čínská

Pochází z Číny, patří po mnoho let mezi nejúčinnější léčivé rostliny. Z keře se používa-
jí nejen plody, listy, ale i mladé výhonky. Klanopraška zvyšuje práceschopnost, odstraňuje 
únavu, velmi příznivě působí na dýchací centrum, snižuje obsah cukru v krvi, chrání proti 
infekcím, revmatismu,  dnovým onemocněním a duševním depresím. Je to mrazuvzdor-
ná popínavá rostlina, která vyžaduje kyselou propustnou půdu. Nejlépe se jí daří na chrá-
něném stanovišti u zdi, ale kořeny musíme chránit proti vyschnutí, a to tím způsobem, že 
vysadíme okolo několik nízkých keříků nebo letniček, jejichž stín půdu chrání. Pne se po 
opoře na drátu, stejně jako vinná réva. Plody vypadají jako velké hrozny rybízu. Bobule 
se využívají pro přípravu čaje nebo šťávy. Listy a mladé výhonky se sbírají v srpnu, suší se   
a rozmělňují, používají se pro přípravu čaje. Budete-li chtít vědět více, domluvte se s panem 
Máslákem, broumovským bylinářem.                                                                                      Jaroslav Žid

Špenát – Spinacia oleracea

Je listová zelenina, která pochází z ji-
hozápadní Asie a v Evropě se pěstuje již od 
14.tého století. Špenát pěstujeme ve více 
odrůdách, které se od sebe liší velikostí  
a tvarem listů. Klasický špenát rozlišujeme 
podle doby výsadby na jarní, letní, podzimní 
a zimní. Vyžaduje hnojenou mírně zásaditou 
půdu a přiměřenou zálivku. Nesnáší suché 
a kyselé půdy ani větrné polohy. Sejeme ho 
do řádku, na široko, po celý rok, brzy z jara, 
koncem léta pro podzimní sklizeň anebo na 
podzim pro jarní sklizeň. Špenát obsahuje 
železo, jód, arzen, vápník a kyselinu fosfo-
rečnou. Z vitamínů betakarotén, provitamín 
A, C, B1, B2, B6 a kyselinu listovou. Také je 

bohatým zdrojem lecitinu, zvláště špenátové 
bílkoviny spinacin a saponin, které příznivě 
ovlivňují činnost pobřišnice, žaludeční sliz-
nice a zvyšují činnost některých žláz. Přízni-
vě ovlivňuje činnost srdce, pomáhá při tvor-
bě krve, odvodňuje organismus, zpevňuje 
kosti a zuby, posiluje vlasy a nehty. Zlepšuje 
náladu, zahání stres, únavu a příznivě půso-
bí na imunitní systém. V kuchyni nachází ši-
roké uplatnění, většinou se dusí nebo připra-
vuje v páře. Používat se může v celých listech 
nebo ho sekáme či meleme. Čerstvé listy mu-
síme zpracovat brzy, protože rychle vadnou 
a ztrácí vitamíny. Můžeme z něho připravo-
vat špenátové omelety, polévky, smaženky  
s houbami a jako dezert špenátový štrúdl.   

Jaroslav Žid

Multioborový 
studentský seminář 

Broumovské jaro 2014 
Jarní vysokoškolský seminář, první  

z řady připravovaných univerzitních aktivit 
soustředěných v rámci projektu MONU-
MENTA VIVA - univerzitní aktivity pro 
Broumovsko, proběhl na Broumovsku ve 
dnech 22. – 26. dubna 2014. 

Semináře se účastnili studenti a peda-
gogové z FA a FSV ČVUT, FF UK, MUNI  
v Brně, UJEP, UPCE, Fakulty restaurování 
UPCE, Ostravské univerzity, VŠE Praha  
a ÚDU AV ČR s NPÚ. 

Tvůrčí setkání přivedlo dohromady ar-
chitekty, památkáře, dokumentátory, histo-
riky umění, restaurátory, ekonomy a další 
specialisty. 

Odbornými garanty přípravy a realiza-
ce semináře byly Ústav památkové péče FA 
ČVUT s prof. Václavem Girsou a Ing.arch. 
Tomášem Eflerem, Národní památkový 
ústav s Ing. Dagmar Michoinovou a partner-
ský Ústav dějin umění AV ČR s PhDr. Marti-
nem Mádlem. 

Seminář byl připraven sdružením Omni-
um ve spolupráci s Římskokatolickou far-
ností v Broumově. 

Toto poutavé mezioborové setkání, při 
kterém přišly ke slovu nejen zápal, invence  
a znalosti účastníků, ale také exaktní tech-
nika včetně digitálních fotoaparátů, termo-
kamer, třídimenzionálních laserových sca-
nnerů či geodetických měřicích stanic, bylo 
věnováno problematice barokních kostelů 
na Broumovsku. 

Seminář nebyl v žádném případě teore-
tický ani pojatý jako exkurze po památkách 
Broumovska. Studenti se věnovali po úvod-
ních přednáškách v kostele sv. Anny ve Viž-
ňově konkrétní práci, rozborům, dokumen-
taci, ikonografii nástropních maleb, popisu, 
zakreslování vč. využití moderních fotogra-
mmetrických přístrojů v kostele Všech sva-
tých v obci Heřmánkovice. Studenti zejména 
ekonomických oborů měli možnost vyzpoví-
dat i představitele obcí na Broumovsku. 

Zázemí a pomoc studentům nabídla  
i paní Jakobejl Keil z Nizozemska, která  
v sousedství kostela v Heřmánkovicích 
vlastní jednu z nejkrásnějších barokních far. 

Seminář byl volně zakončen 26. dubna 
2014 programem v kostele Všech svatých  
v Heřmánkovicích v rámci cyklu (Ne)tušené 
souvislosti NPÚ. Komentované prohlídky 
kostela spojené s výkladem historie, barok-
ního stavitelství, historických konstrukcí  
a ikonografický výklad byly v tomto kostele 
připraveny vůbec poprvé. 

Kontakty:    OMNIUM  Jakub Děd, 
tel. 739 385 928, e-mail: 
jded@omniumos.cz, www.omniumos.cz 
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Zprávy z 
broumovského 
útulku 
V broumovském útulku je nyní 18 pejsků. Z tohoto velkého po-

čtu je vhodných k adopci pouze 6 pejsků a dvě štěňátka psích kluků, 
kteří budou k odběru koncem května. Ostatní pejsci byli odebráni z 
nevhodných podmínek nebo proto, že byli týráni. Tito pejskové se v 
útulku učí znovu věřit lidem a teprve poznávají, že život kolem nich 
není jenom zlý a hrubý, ale že může být také plný lásky a pohlazení.   

Za útulek      Jana Slováková, Irena Bitvarová
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20. výročí založení společnosti v Broumově 
 
Německá společnost Maryan Beachwear Group GmbH oslavila 20. výročí založení své 

dceřiné společnosti Maryan Beachwear Group CZ s.r.o., v Čechách ve městě Broumově. Dne 
9.5.2014 se uskutečnila v areálu firmy recepce spojená s prohlídkou nové, značkové prodejny 
bikin, plavek, plážového a nočního oblečení. 

Společnost má tradici již 69 let. Majitelé společnosti paní Maryan  a pan Thomas 
Mehlhornovi  se společně se  starají o módní kolekce  s mezinárodními požadavky. Přes 70 %  
produkce se vyváží do více než 57 zemí  a jsou důkazem  jejich schopností. Zárukou  budouc-
nosti  výroby exkluzivní plážové módy je dcera Maya Mehlhorn, třetí generace, pracující  
v podniku. Rodinná tradice tedy zůstává zakotvena a bude dále dodávat světu  módy vzru-
šující modely. 

Společnost v Čechách  Maryan Beachwear Group CZ s.r.o.  je přínosem pracovních příle-
žitostí pro Broumov a okolí. V současné době zaměstnává 85 zaměstnanců.  Poskytuje práci 
v moderní společnosti a dbá na to, aby zaměstnanci pracovali v příjemném prostředí. 

Děkujeme všem našim zákazníkům a  partnerům za jejich přízeň v uplynulých dvaceti le-
tech. Současně velký dík patří především všem našim současným i bývalým zaměstnancům. 

Majitel společnosti   Thomas Mehlhorn               Ředitelka společnosti  Renata Šudová

Římskokatolická farnost – děkanství 
Broumov, Národní památkový ústav ÚOP  
v Josefově a Omnium z.s. ve spolupráci  
s městem Broumov si Vás dovolují pozvat na 

Odborný seminář 

Památkové varhany 
v liturgickém prostředí  
Odborný seminář za účasti odborníků 

z České republiky, Polska a Slovenska je 
pořádán pod záštitou Královéhradeckého 
biskupství, Polského institutu v Praze, ČNK 
ICOMOS a ve spolupráci s Městem Broumov 

  Čtvrtek 19. 6.  - pátek 20. 6. 2014 
Kreslírna bývalého klášterního gymná-

zia v Broumově. Vstup zdarma 
 Čtvrtek 19. června od 9.30 
PhDr. Petr Koukal, Ph.D., 
organolog (NPÚ): Varhany v památkové 

péči 
 Štěpán Svoboda, organolog 
(Arcidiecéze pražská): Problematika 

památkových varhan z pohledu vlastníka 
- možnosti spolupráce, úskalí financování 
obnovy, výhled do budoucna 

Mgr. art. Stanislav Šurin, Ph.D. (SK),
organolog, vysokoškolský pedagog (Ka-

tolícka univerzita v Ružomberku, Pedago-
gická fakulta): Varhany v liturgickém pro-
středí na Slovensku   

Ing. Zdeněk Otčenášek, Ph.D., 
vedoucí Výzkumného centra hudební 

akustiky HAMU Praha, vědecký pracovník v 
oblasti akustiky (HAMU Praha): Ovlivnění 
zvuku a zvukotvorných vlastností dřevěných 
varhanních píšťal v procesu jejich restauro-
vání 

 akad. mal. Hana Vítová, restaurátor-
ka: Restaurování varhanní skříně v kostele 
svatého Martina a svatého Jiří v Martínko-
vicích 

 Jan Eliáš (restaurátor), Josef Poukar 
(restaurátor), PhDr. Petr Koukal, Ph.D., 
organolog (NPÚ): Restaurování varhan-
ního stroje v kostele sv. Martina a sv. Jiří  
v Martínkovicích 

Čtvrtek 19. června 2014 od 18:00 
Varhanní koncert v kostele svatého 

Martina a svatého Jiří v Martínkovicích - 
skladby první poloviny 18. století 

Varhany: Mgr. Ludmila Klugarová, 
absolventka Konzervatoře v Pardubicích  
v oboru hry na varhany. Violoncello: Jana 
Šimková, absolventka Konzervatoře Pardu-
bice 

Pátek 20. června 2014 
dr. Andrzej Prasał (PL), organolog, 

varhaník: Čeští varhanáři v kladském pome-
zí 

  MgA. Dalibor Michek, restaurátor 
Varhany v kostele Všech svatých v Heř-

mánkovicích - minulost, přítomnost, restau-
rátorský průzkum a záměr obnovy
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Vážení přátelé, 

Dovolte mi Vás pozvat na již jedenáctý ročník Dobročinného večera pro Broumovsko. 
Letos se bude konat v pátek 6. června 2014 od 18 hodin tradičně v Kreslírně broumovského kláštera. 
Tento večer je příležitostí k setkání pozitivně naladěných lidí a příležitostí k projevení filantropie a vstupné ve výši 500 Kč 

na osobu bude součástí výnosu večera. I proto Vás žádáme o pomoc. Možná víte o někom, kdo by se s námi rád na rozvoji regio-
nu podílel, ale koho jsme dosud neměli možnost oslovit. Zprostředkujte mu prosím naše pozvání. 

Jako v předchozích letech bude součástí večera ochutnávka vybraných vín z kolekce Salonu vín České republiky pod ve-
dením Marka Babisze, hlavního sommeliéra salonu, dále ochutnávka vybraných sýrů z Českého archivu vín pana Petra Marka. 
Nebude chybět ani občerstvení formou rautu a hudební program, který zpestří průběh večera. 

Hlavním cílem Dobročinného večera pro Broumovsko je naplnit grantový fond „Máme rádi Broumovsko, máme rádi 
místo, kde žijeme“, ze kterého každoročně podpoříme několik vybraných projektů rozvíjejících kladný vztah dětí, mládeže  
a místních obyvatel k Broumovskému výběžku. Možností přispět bude jako obvykle několik – nejen Vaše vstupné, které přispě-
je na dobročinné účely, ale grantový program můžete podpořit i v tiché aukci vín a drobných uměleckých předmětů nebo pro-
střednictvím portálu Darujme.cz během celého večera. A nebyl by to náš dobročinný večer, kdybychom nezařadili do programu 
veřejnou aukci vín, kterou již tradičně povede Jan Školník. 

Věříme a chceme Vás přesvědčit o tom, že radost z daru se dostaví na straně dárce i obdarovaného. 
Naším přáním je, abyste si dobročinný večer dobře užili a odcházeli s pocitem posíleného společně 
sdíleného vztahu k Broumovsku. 
Prosíme Vás o potvrzení Vaší účasti e-mailem na 
marcela.skolnikova@broumovsko.cz nebo telefonicky 603 414 796. 
Děkujeme za Váš čas a pozornost věnovanou této pozvánce. Těšíme se na setkání. 
Za Agenturu pro rozvoj Broumovska
 Marcela Školníková, předsedkyně občanského sdružení 
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NAVŠTIV TE HOTEL ZÁMEČEK
NA JANOVIČK ÁCH.

Nabízíme výborný jídelníček,  velký výběr pohárů
a od května do konce srpna v sobotu a v neděli 

grilování na terase od 17.30 do 21.00 hodin.

Otevřeno denně
od 11 do 22 hodin.

Těšíme se na Vaši návštěvu.
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ARKÁDA BOŽANOV
.  svatební obřad a oslava na statku
.  zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 
    na  60 kg prasátko
.  možnost hudební produkce
.  celková kapacita cca 60 osob
 www.arkadabozanov.cz     tel. 720 292 880

AUTOŠKOLA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy
skupin řidičského oprávnění

A1, A, B, C, T, E, D

Broumov
24. 6. 2014 od 15 hod.

Police nad Metují
26. 6. 2014 od 15 hod.

Informace na tel. číslech
491 522 877
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

nabízí k prodeji ve svých provozech
v Březové a v Meziměstí: 

•   Veškerý sortiment stavebního řeziva
    (prkna, fošny, hranoly) s možností impregnace

•  Hoblované výrobky - obkladové palubky  
            různých profilů, podlahové palubky, širokou

     škálu čtyřstranně hoblovaných latí, prken
     a hranolů, hotové plotovky s rovným nebo     
     obloukovým ukončením, rýgle, terasy 
      a mnoho dalších

•  Spárovky - desky z masivu, určené k výrobě    
     nábytku a ostatních bytových doplňků

Slevy již při odběru v hodnotě 5.000 Kč bez DPH
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Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm)  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) .......................... 250 Kč
                                 (9 cm x 3 cm) ...........................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

Chcete si přivydělat?
Potřebujete peníze na dovolenou nebo na prázdniny?

Přijmeme ihned
servírky na v ýpomoc,
kuchaře na v ýpomoc.

Hotel Zámeček Janovičky
Kontakt: 606 334 892

Prodáme dům v Broumově
2 bytové jednotky,  3 garáže,
přízemí vhodné pro podnikání.
Informace na tel. 737 052 161
                                      739 160 981

Stavební společnost 
Broumovské stavební sdružení s.r.o. 

přijme do pracovního poměru 
referenta přípravy staveb
Požadujeme: 
středoškolské vzdělání stavebního směru, 
znalost práce na PC, řidičské oprávnění, samostatnost. 

Nabízíme: 
stálé pracovní místo, dobré mzdové ohodnocení, 
možnost ubytování. 

Životopis zašlete na e-mail: mzdy@bssbroumov.cz. 
Bližší informace na telefonu: 777 762 305.
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